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"I am very happy to meet you for the third time. We consider 
your revolutionary country as our own home." 

Mirhussein Musavi (Iranian Prime Minister) to 
Comandante Daniel Ortega, January 23, 1985 
(FBIS, Central America, p. P 20, January 24, 
1985) 

"Libyan fighters, arms, and backing to the Nicaraguan people 
have reached them because they fight with us. They fight 
America on its own ground." 

Muarnmar Qadhafi, September 1, 1984, 
The New York Times 

"Our friendship with Libya is eternal •••• Libya is a people 
which, in accord with our experience, has developed solidarity 
without frontiers. Even before the triumph of the Nicaraguan 
Revolution, we received the solidarity of the people of the 
Libyan Jamahiriya and after it we had the chance to speak and 
deal with our great friend, [Muammar] el Kadafi. 11 

Sandinista Interior Minister Tomas Borge, 
speech in Tripoli, Libya, September 1, 1984 

. "There is no anti-Semitism in Nicaragua." 
Sandinista Foreign Minister Miguel d'Escoto 
at New York headquarters of the National 
Council of Christians and Jews ("Nicaragua 
without Jews," ADL Bulletin, September 1983) 

"Nicaragua cannot have Judaism without Jews, even though it 
has demonstrated, like Poland, the possibility of 
anti-Semitism without Jews." 

Rabbi Morton M. Rosentha~, Anti-Defamation 
League's International Affairs Division, ADL 
Bulletin, September 1983 

"We say to our brother Arafat that Nicaragua is his la~d and 
the PLO cause is the cause of the Sandinistas." 

Tomas Borge, July 22, 1980 

"The triumph of the Nicaraguans is the PLO's triumph." 
Yasser Arafat, July 23, 1980 (FBIS, Central 
America, p. P 10, July 24, 1980) 



INTRODUCTION 

Foreign policy analysts and the news media have noted 
Sandinista relations with the Cubans and Soviets and 
Sandinista dependence on Eastern-bloc aid, arms, and 
advisers. It is recognized that those relations are inimical 
to United States and hemispheric interests. This report 
notes a different yet related aspect of Sandinista policy: 
the relationship between the Sandinistas and radical Middle 
Eastern groups and states, including terrorist elements 
supported by those groups and states. Their ties with the 
Palestine Liberation Organization (PLO) reach back more than 
ten years before the revolution in Nicaragua. Libya has 
given the Sandinistas both pre- and post-revolution aid, at 
first in conjunction with or through the PLO, and eventually 
through its own agreements with the Sandinista government. 
More recently, the Sandinistas have developed closer ties 
with Iran. 

Relations between the Sandini~tas and Middle Eastern 
radicals result from years of carefully developed contacts 
between radical forces in Central America and the Middle 
East. This report describes how the relationships started, 
the mutual assistance that the PLO and the Sandinista 
National Liberation Front (FSLN) have given each other, and 
the Sandinistas' relationships with Libya and Iran. 
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THE FIRST CONTACTS: . TRAINING AND ARMS 

The PLO made its international debut in 1966 in Havana, Cuba, 
at the First Conference of the Organization of Solidarity of 
the - Peoples of Asia, Africa, and Latin America (also known as 
the Tri-Continental Conference).l At this conference, 
Fidel Castro brought together 500 delegates from radical 
leftist groups around the world to devise a strategy for what 
they called the global revolutionary movement. 2 

Results of that conference soon became apparent. In the 
months following the conference, guerrilla training camps 
appeared in various countries, with major clusters in Cuba, the 
Soviet Union, Lebanon, and Libya.3 Members of the PLO were 
among the first to be trained in the Cuban and Soviet camps, 
thanks to the close ties developed at the Tri-Continental 
Conference.4 

Training courses at these camps generally lasted six 
months and included ideological indoctrination as well as 
practical training in the use of weapons and explosives. The 
indoctrination focused on the theories of Marx, Lenin, and 
Stalin. Lecture topics included: "Russian Ties to the Third 
World," "The Struggle Against Imperialism," "The Soviet 
Contribution to Palestinian Liberation," "Zionist Ties to 
Imperialism," and "The Reactionary Nature of North Yemen and 
Saudi Arabia." Practical training in techniques ·of warfare 
included blowing up munitions dumps, bridges, and vehicles; 
planting personnel mines; the rudiments of biological and 
chemical warfare; marksmanship and camouflage; urban and field 
tactics; and the use and maintenance of Soviet e~uiprnent such 
as rockets and shoulder-borne missile launchers. 

Upon graduation, PLO guerrillas set up camps of their own 
for training terrorists, at first in Lebanon and later in 
Libya. Reportedly among the Nicaraguans~. trained in the Lebanon 

/ camps in 1969 was Tomas Borge, Interior Minister.and one of the 
nine comandantes on the FSLN National Directorate.6 

Sandinista representative Benito Escobar arranged with 
three PLO representatives in Mexico City, also in 1969, for 
joint PLO-Cuban training in Lebanon for a contingent of 50-70 
Sandinistas.7 Subsequently, other contingents of Sandinistas 
were sent to PkQ camps in Libya~8- Present V1ce Minister of 
the Interior Rene Vivas, the late Telecommunications Minister 
Enrique Schmidt, and Henry Ruiz, Minister for External 
Cooperation, also were among those trained by the PLO during 
1969-70.9 
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SANDINISTA PARTICIPATIO~ IN MIDDLE EAST TERRORISM IN THE 1970s 

The investment in tr~ining Nicaraguans had some immedi~te 
dividends for the !?LO. When the PLO and its radical component 
groups, inclujing the Popular Front for the Liberation of 
Palestine (PFLP), att e mpted to oyex...t-l+I'.-gw--, the government of 
King Huss Er10 of _J_orda ~ P~ ined Sandinistas 
par~ ipa ted. · 

---

One PLO-Sandinista operation was discussed in an 
interview by Sandinista spokesman Jorge Mandi with al-Watan, a 
Kuwaiti newspaper: "A number of Sandinistas took part in the 
operation to divert four aircraft which the PFLP seized and 
landed at a aesert airfield in Jordan. One of our co□rades 
was also wounded in another hijack operation in which Leila 
Khaled was involved. She was in command of the operation and 
our comrades .. helped her carry it out." He continued, "Many of 
the units belonging to the Sandinista movement were 'at 
Palestinian revolutionary bases in Jordan .•.• Nicaraguan and 
Palestinian blood was spilled together in Amman and other 
places during the 'Black September battles. 111 10 Mandi's 
reference to a "hijack operation" concerned the hijacking of 
an El Al airliner en route from Tel Aviv to London, on 
September 6, 1970. 11 Sandinista Patrick Arguello Ryan was 
killed in this hijacking attempt: he had been trained at one 
of the PLO camps. 12 Arguello is now revered by the 
Sandinistas as a hero and a large dam under co~struction has 
been named in his honor. · 

During that same period, Tomas Borge, one of the founders 
of the FSLN, reportedly was the major contact between the 
Sandinistas and the PLO. Borge became a fami l iar figure i n 
both Damascus and Beirut, not only because of his trips there 
on behalf of the Sandinistas, but also on behalf of Fidel 
Castro. · Borge appeared to be functioning as Castro's envoy in 
the Middle East during the early 1970s because of his good 
relationship with the PLO and his earlier guerrilla training 
in the area.13 

Thus began the symbiotic relationship between the 
Sandinistas and the PLO. From the PLO, the Sandinistas got 
training in guerrilla warfare and an ·opportunity to p·ractice 
their skills by aiding the PLO in terrorist acts such as 
airline hijackings and a campaign against King Hussein in 
Jordan. The PLO got help from the Sandinistas in operations 
that brought the PLO to world attention and served as an 
example for countless other terrorists. 
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Guerrillas described as Palestinians photographed with the BOAC 
jet they hijacked in September 1970. According to a Sandinista 
spokesman, Sandinistas participated in the triple hijacking, 
which climaxed with the destruction of all three aircraft. 
(Wide World, 1970) 
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The hijackers completely destroyed the aircraft pictured above, 
along with two others. Some 40 passengers were held hostage after 
the destruction of the airliners, but eventually were released. 
Sandinista participation in these acts of terrorism was not 
publicized at the time. (Wide World, 1970) 
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Le~la Khaled, a guerrilla leader 
of the Popular Front for the 
Liberation of Palestine. Under 
her command, Sandinistas trained 
in Palestinian training camps in 
Lebanon and Libya participated in 
terrorist acts. (Wide World, 1970 ) 

A commando group led by Leila Khaled and including Sandinistas 
attempted to hijack an El Al airliner enroute from Tel Aviv to 
New York via London on September 6, 1970. During the 
unsuccessful hijacking attempt, Khaled was captured, and a 
Sandinista, Patrick Arguello Ryan, was killed. The airliner is 
shown here after its safe arrival in London. (Wide World, 1970) 
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THE SANDINISTA REVOLUTION AND PLO INVOLVEMENT 
IN THE LATE 1970s 

The Sandinistas who trained in PLO camps in the Middle East 
gained an asset almost as valuable to them as their 
guerrilla training: contacts with sources of aid and 
arms.14 Again, Tomas Borge was the major go-between in 
aid and arms negotiations. While acting in his dual 
capacity as the Sandinista's PLO liaison and as Castro's 
emissary, the wide range of contacts he amassed in the 
radical Middle East served him well as he prepared for the 
Sandinistas' own revolution. 

Borge used PLO assistance to obtain arms from North 
Korea and Vietnam for the Sandinistas. Libyan money helped 
pay for some of these arms.15 Reportedly, other shipments 
of supplies and arms came from the PLO itself.16 In July 
1979, one planeload was intercepted when it stopped in 
Tunis. This PLO-chartered aircraft, ostensibly carrying 
medical supplies from Beirut for Nicaraguan refugees, was 
found instead to hold 50 tons of arms, including an _ 
anti-aircraft gun. The Tunisian government d i d not allow 
the shipment to go through.17 

At the same time, the Sandinistas were formalizing 
their ties with the most radical PLO elements. Benito 
Escobar; who had earlier made arrangements with the PLO to 
train Sandinistas in PLO camps, met in Mexico City in 
February 1978 with Issam Ali, Latin American liaison of the 
PLO, and members of the Democratic Front for the Liberation 
of Palestine (DFLP). The PLO and the Sandinistas issued a 
joint communique on February 5, 1978, affirming "the bonds 
of solidarity which exist between the two revolutionary 
organizations. 11 18 This communique was followed by a 
DFLP-FSLN joint declaration from Havana on March 6, 1978, 
which expressed a mutual declaration of war against "Yankee 
imperialism, the racist regime of Israel," and the 
Nicaraguan government.19 

PLO-Sandinista relations intensified in 1978 and the 
beginning of 1979, with a substantial assist from 
Libya.20 In 1979, Qadhafi invited the leaders of Central 
American gueirilla groups, including the Sandinistas, to a 
meeting in Benghazi during which he pledged financial and 
political support for their movement.21 

- 6 -



REVOLUTIONARY SOLIDARITY: MILITARY AND ECONOMIC TIES 

Shortly after the Sandinistas seized power, they rewarded the 
PLO for its assistance in their revolution by granting it 
unprecedented "government to government" ties.2 2 In most 
countries the PLO was at best permitted to open an "office": in 
Managua it was permitted to open an "embassy," with the ranking 
representative holding the title of "ambassador." The PLO 
ambassador and his staff were accorded full diplomatic 
privileges. 23 

In July 1980, Yasser Arafat made a four-day "state visit" 
to Nicaragua to formalize full diplomatic ties b~en the 
Nicaraguan government and the PLO. On July 22 at a reception 
in his honor Arafat praised "the strategic and military ties 
between the Sandinista and Palestinian revolutions." Interior 
Minister Borge responded, "We say to our brother Arafat that 
Nicaragua is his land and the PLO cause is the cause of the 
Sandinistas." Arafat replied: "The links between us are not 
new. Your comrades did not come to our country just to train, 
but also to fight. Your enemies are our enemies."24 Arafat 
expanded on this theme in an interview with Radio Sandino, the 
same day: "the Nicaraguan people's victory is the victory of 
the Palestinians •••• The freedom in Nicaragua is the same in 
Palestine •••• The only way, then, is for increased struggle 
against imperialism, colonialism, and Zionism." He closed the 
broadcast by reiterating, "Together against imperialism, 
colonialism, and Zionism.~25 In~ speech at the . Cesar 
Augusto Silva Convention Center (also on July 22), standing 
with Borge and several other of the nine comandantes, Arafat 
said, "Anyone who threatens Nicaragua will have to face 
Palestinian combatants."26 

Arafat's talk about "strategic and military ties" was not 
mere diplomatic pleasantry. Shortly after his Nicaraguan 
visit, he sent Colonel Mutlag Hamadan of the PLO, at the head 
of a contingent of 25 military technicians, to instruct the 
Sandinistas in the use of Eastern-bloc weapons. 27 In 
November 1980, the PLO provided the Sandinistas with a $12 
million loan~ 28 In January 1981, a group of PLO pilots were 
sent to Nicaragua to assist the Sandinistas in flying 
helicopters and transport aircraft.29 By May 1981, the PLO 
was deeply involved in military and guerrilla training 
activities in Nicaragua.30 Reports in mid-1982 indicated 
that PLO officers were involved in special guerrilla training 
in Nicaragua.31 Although the breakup of the PLO power base . 
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in Lebanon in 1982 reduced the PLO's ability to project 
itself aggressively and to finance radical regimes and 
movements around the world, the PLO presence, training, and 
other activities in Nicaragua have continued. 

The Sandinistas' anti-Zionist rhetoric, close relations 
with radical Arab groups, and efforts to organize 
Nicaragua's society and economy according to 
Marxist-Leninist precepts all contributed to the departure 
from Nicaragua by 1981 _of nearly all of Nicaragua's Jewish 
comrnunity.32 

THE SANDINISTAS AND LIBYA 

Although the PLO, serving as an intermediary, had helped to 
develop the early Sandinista ties with the Libyan 
government, by the time the Sandinistas came to power in 
1979, they had developed close direct relationships with the 
Qadhafi regime.33 Tomas Borge and Construction Minister 
Moises Hassan were key figures in working with Libya. Both 
were instrumental in obtaining a $100 million loan in 1981. 
Borge made an unpublicized visit to Libya in late 1980 to 
complete arrangements for the loan agreement and to discuss 
Libyan offers for joint agricultural ventures in 
Nicaragua.34 

On June 20, 1981, the Sandinistas had a lavish 
celebration in Managua marking the eleventh anniversary of 
Qadhafi 's ouster of U.S. afr bases from ·Liby·an territory. 
Junta member Sergio Ramirez stated in his speech at the 
public ceremony: "The ties between the Libyan people and 
the Nicaraguan people are not new, but were consolidated 
when the Sandinista Front struggled in the field of battle 
to win the liberty of our homeland. The solidarity of the 
Libyan people, of the Libyan government and comrade Muarnmar 
Khaddafi [Qadhafi] was always patently manifest. This 
solidarity has been made real, has been made effective, has 
been made more fraternal since the triumph of our 
revolution. 11 35 The representative of the Libyan "People's 
Bureau" (as their embassies are called), Ibrahim Mohammed 
Frahat, returned these sentiments in his response, with 
references to Libya's "particular friendship" with Borge. 36 

As with the PLO, Libya's support for the Sandinistas 
has not been purely economic. The Libyans have sent arms 
shipments to the Sandinistas. One huge arms shipment was 
intercepted in Brazil during April 1983. Four Libyan planes 
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Soviet-manufactured Libyan transport sits under Brazilian 
military guard at Manaus, Brazil, in April 1983. Search 
of the aircraft and three others accompanying it revealed 
large arms shipments which had been falsely described as 
"medical supplies for Colombia." The intended destination 
was Nicaragua. (Wide World, 1983) 
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had made a stop in Brazil for technical reasons. The crew 
claimed that the planes were carrying medical supplies to 
Colombia. The Brazilians became suspicious when the pilots 
could not produce cargo manifests. The planes were 
searched by skeptical Brazilian authorities, who found 
about 84 tons of arms, explosives, and other military 
equipment. Reports have indicated that the planes, three 
of Soviet manufacture, contained: two dismantled fighter 
planes, wire-guided missiles, rifles, machine guns, 
mortars, bazookas, 90mm cannons, eight multiple rocket 
launchers, five tons of bombs, eight anti-aircraft guns, 
600 light artillery rockets, and other unspecified crates 
of military equipment.37 This was just one of a number 
of shipments of Libyan military supplies to the 
Sandinistas.38 

The Sandinistas' initial reaction to the discovery of 
this arms shipment was almost as noteworthy as the shipment 
itself. The Nicaraguan ambassador to Brazil, Ernesto 
Gutieirez, stated: "It was a donation from our Libyan 
comrades, but I do not know what it was."39 Subsequently 
Rafael Solis, then Secretary of -the Nicaraguan National 
Council, and now FSLN delegate in the National Assembly, 
admitted that the arms were destined for the Sandinista 
army. He added that it should be no surprise that the 
Sandinista · government received arms from Libya and 
Soviet-bloc countries, and further emphasized that such 
arms supply relationships are discussed openly in Managua. 
Asked why the shipment was labeled "medical supplies,'' 
Solis said the Libyans would have to answer that.40 
Qadhafi's response was that the planes were indeed carrying 
a!ms to Nicaragua and he was sorry for any problems the 
incident caused for Brazilian authorities.41 

Reports have indicated that Libyan pilots and 
mechanics have also been involved in training 
Sandinistas.42 

THE SANDINISTA-IRAN-LIBYA AXIS 

Recently the Nicaraguan relationship with Libya has 
strengthened both in deed and word.43 For example, on 
September 1, 1984, Tomas Borge represented the Sandinista 
government at the fifteenth anniversary celebration of 
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Comandante Daniel Ortega (left) bidding farewell to . 
Iranian . Prime Minister Mirhussein Musavi at Sandino 
Airport in Managua after the Iranian's visit to Nicaragua 
in January 1985. Some observers believe that Musavi 
controls Iran's terrorist operations. (Wide World, 1985) 
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Qadhafi's overthrow of King Idris of Libya (an event 
ignored by prominent moderate Arab leaders). Qadhafi, 
acknowledging Borge's attendance, stated: "Libyan 
fighters, arms, and backing to the Nicaraguan people have 
reached them because they fight with us. They fight 
America on its own ground. 11 44 Qadhafi's reference to 
"fighters" can be taken literally, as there have been 
reports of Libyans assisting the Sandinistas in the fight 
against th~ armed democratic resistanc, as well as serving 
as advisers and pilot trainers.45 

Economic ties between Libya and the Sandinista 
government continue. On January 16, 1985, the Sandinistas 
announced a trade agreement regarding Libyan oil. The 
amount of the agreement is $15 million.46 

Nicaragua's relationship with Iran goes back several 
years, including the May 1983 visit of Ernesto Cardenal to 
Iran. Cardenal, the Sandinista Minister of Culture, was 
given a private audience with the Ayatollah Khomeini, a 
rarity for Westerners. In March 1984, junta member Sergio 
Ramirez went to Iran to discuss trade and other 
matters.47 This visit resulted in a $23 million trade 
agreement between Nicaragua and Iran.48 

In 1985, high level contacts increased. Mohammed 
Mirm~hdi, Iran's Deputy Foreign Minister, met with 
Sandinista Comandante and President Daniel Or.tega on 
January 14, 1985.49 Although the meeting was ostensibly 
to congratulate Ortega on his inauguration (Nicaraguan 
radio still refers to him as "Comandante Ortega''), the 
talks almost certainly involved planning for the Iranian 
prime minister's visit a week later. 

On January 23, 1985, Prime Minister Mirhussein Musavi 
went to Nicaragua and met with Daniel Ortega (their third 
meeting), and other members of the Sandinis~a ~overnment. 
Reports varied on the content of the meeting between Ortega 
and Musavi; most observers agreed that shipment of small 
arms from Iran and an oil deal were discussed.SO An ABC 
news report stated that Prime Minister Musavi is believed 
to control Iran's terrorist operations.51 
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The Sandinistas admit that an oil deal with Iran was 
discussed, but they deny that arms shipments were agreed 
upon. Nevertheless there were reports that on January 25, 
1985, two shiploads of arms were under way from Iran, to be 
transferred to Nicaraguan ships at some point, and that 
there may be some Iranian fundin~ for the international 
terrorist presence in Nicaragua. 2 

A HAVEN FOR SUBVERSIVES 

The FSLN government has issued Nicaraguan passports to 
radicals and terrorists of other nationalities, including 
radicals from the Middle East, Latin America, and Europe, 
thus enabling them to travel in Western countries without 
their true identities being known.53 PLO ~gents working 
in Central America and Panama use Nicaragua as their base of 
operations. The Sandinistas' willingness to provide new 
documentation and a base from which to travel is undoubtedly 
one reason why Nicaragua has become a haven for terrorists 
and radicals from . Europe as well as Latin America. Groups 
with a known presence in Nicaragua include the Basque 
Homeland and Liberty organization, known as ETA, the German 
Baader-Meinhof Gang, and Italy's Red Brigades.54 As in 
the case of the PLO, _some members of these groups use 
Nicaragua as a base for carrying out regional work of their 
organizations. Others are in Nicaragua for "revolutionary 
solidarity"· and participate in the war against the armed 
groups of the democratic anti-Sandinista resistance. Still 
others, usually professionals and technicians who because of 
their fugitive status could not work in their homelands, 
went to Nicaragua to find jobs, replacing the technical and 
managerial class that is fleeing the imposition of a 
communist system in Nicaragua. · 

CONCLUSIONS 

The Sandinista connection with the PLO and radical Middle 
Eastern states is more than a decade and a half old. 
Sandinistas received PLO training in Lebanon and Libya, and 
fought beside the PLO against King Hussein of Jordan well 
before the Sandinista revolution was under way. In building 
their own capacity for revolution, the Sandinistas relied on 
the PLO and Libya for arms, money for arms, and help in 
transporting of arms. 
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Once the Sandinistas were in power, these relationships 
continued. The PLO sent them loans and military trainers; 
the Libyans sent them millions of dollars in financial 
assistance, plus arms, pilots, and military advisers. The 
PLO was granted full diplomatic status and was allowed to 
participate in military and guerrilla training camps in 
Nicaragua. The political ties between the Sandinistas and 
the PLO, and the Sandinistas and Libya, are strong, and the 
political solidariti manifest in deeds and during visits and 
anniversaries underlines the strength of these ties. 

Beyond Sandinista political, military, and economic 
cooperation with· Middle East radical states and the PLO is 
Nicaragua's connection with international terrorism. The 
Sandinistas have not been able to conceal the fact that 
Nicaragua has become safe haven for international terrorist 
groups such as the German Baader-Meinhof Gang, the Italian 
Red Brigades, and the Basque Homeland and Liberty 
organization (ETA). The Middle Eastern entities Nicaragua 
has chosen to deal with--the PLO, Libya, and Iran--have had 
known involvement in terrorist activity, including the 
planning, training, financing, and implementation of 
terrorist acts. Sandinista ties with this network pose 
increasing danger of violence for the Western Hemisphere. 
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A WHITE PAPER ON THE SANDINISTAS AND THE JEWS 

- published by the Anti-Defamation League of B'nai B'rith 
March 19, 1986 

INTRODUCTION 

Members of the Jewish community-in-exile came to the Anti-Defamation League 
of B'nai B'rith to tell of their experience of Sandinist anti-Semitism in 
Nicaragua and seek assistanc 2 . In 1981, a League representative raised this 
tssue in New York with Foreign Minister Miguel D'Escoto. Despite assurances that 
the government. would investigate, the ADL received no reply to queries about 
anti-Semitism, the status of the synagogue and private properties. 

In May, 1983, after 19 months of futile quiet diplomacy, the ADL publicized 
the plight of Nicaraguan Jewry. Only then did the government of Nicaragua reac{ . 
It denied charg es of anti-Semitism, and falsely claimed that four cabinet members 
are Jews . It also cla:i.med that the synagogue was a private home, legally 
confiscated. When ADL provided documents proving that the synagogue was built by 
the congregation, t he government offered to return the building. 

At t hat time only two or three members of the congregation were still in the 
country. The ·small Jewish community, its members fearing for their lives, had 
fled in the face of anti-Semitic threats and harrassment. 

Since tlwn, various individuals and organizations have attempted to distort 
the facts and deny that Jews, as Jews , had reason to fear or flee the country. 
This paper sets forth basic facts about the Sandinistas and Jews. 

ANTI-SEMITISM 

"Anti-Semitism was one of the major factors, though not the only one, which 
caused the Nicaraguan Jews to leave Nicaragua." 

Federation of Jewish Communities of Central America (FEDECO), May, 1984 

* * * 
Nuevo Diario, a Managua newspaper which closely adheres to the government 

\ line, charged (July 17, 1982), that "the world's money, banking and finance are 
in the hands of descendants of Jews, the eternal protectors of Zionism. 

\ Consequently, controlling economic power, they control political power as now 
happens in the United States." 

* * * 
remembered that it was the Levites in the synagogue who crucified our 

Foreign Minister Miguel D'Escoto 
Washington Post 1/27/85 
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THE SYNAGOGUE 

(

, The synagogue in Managua was firebombed in 1978 while the congregation was 
worshipping inside. When congregants at tempted to flee, they were confronted 
with armed Sandinistas who ordered them not to leave the burning building. 

* * * 
"I remember one day, one evening, on a Shabbat evening while we were 

j $inging, two bombs hit the door. We had a big wooden door in the synagogue, 
where a big Star of David was, and all of a sudden, the whole place was on fire. 

"I remember running, getting the fire hose, and started running to the 
entrance of the synagogue, when I stopped because two other members that used to 
be in concentration camps in Europe, they had already reached the outside of the 
synangogue. We were met by a jeep and another small car with eight · members that 
had handkerchiefs on their faces, and they identified themselves as members of 
the FSLN, means the Sandinista movement, guerilla movement. They said that they 
were the FSLN and the PLO and that they were going to burn all the Jews. So we 
were forced back into the synagogue." 

Oscar Kellerman, Washington, July 20, 1983 

* * * 
Mauricio Palacio is a non-Jew who lived among the Jews and served as a 

\ San inista infomant. 

( 

"I let them know where •••• the Jewish people would gather so that a little 
bur 1ing of the cars of these Zionists could be done and tell them all "JEWS GO 
HOM , ." 

Mauricio Palacio 
Managua, March 3, 1980 

"The purpose of this operation, was intended to intimidate the community 
and in that way, to stop the flow of arms from Israel. It was determined that 
the best place to carry out the operation was the synagogue •••• the synagogue was 
att" eked and they attempted to set fire to the doors; a verbal message was given 
to he cong·regation •••• " 

THR.E~TS AND INTIMIDATION OF INDIVIDUAL JEWS 

Mauricio Palacio 
Chicago, April 15, 1986 

" I, together with my brother-in-law, Mr. Saul Retelny, ran a complex of 
factories manufacturing textiles and candy which employed at peaks, over 1,200 
heads of families. For a period of 18 months prior to July, 1979 anonymous 
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callers ww.d contact Mr. Retelny and threaten his life and that of his wife. 
These cali:s eame to his business office and to his home, now also confiscated, at 
all hours flli. the night. One favorite tactic was to call around three in the 
morning ·a:mtt t ell my brother-in-law that I had been shot and killed! At the same 
time, I WICal'ilid get a telephone call claiming that my brother-in-law was shot and 
killed. 

"In ad.iition, there were writings on the walls inside and outside the 
factories : KDeath to the Jews; Isaac will be killed. Beware of Sandinista 
Justice.' Dry runs of abduction attempts were made. In one instance, I was 
stopped, liitth my son inside the car, and at gun point my life was threatened. I 
was warned that my businesses were to be taken over when the Sandinistas came to 
power. AlUOugh Mr. Retelny and I were bo t: h born in Nicaragua, we never 
participa-ttd directly or indirectly, in politics." 

Isaac Stavisky, Washington,July 20, 1983 

* * * 
"Three times I was followed, and they tried to kill me three times. With 

gasoline, they tried to burn the car. Other times, I did not take the path or 
the road tut they thought I was going to take, because every day we would take a 
different mad. We know already that we were being followed. We were all 
receiving, rrot only myself, but the rest of the J.ewish families, receiving 
harassment .,. t hreats, phone calls. And all this made us little· by little, one by 
one, leave .ticaragua." 

Oscar Kellerman, Washington, March 14, 1985 

CONFISCATia!li OF PROPERTY 

i The gf.Wernment of Nicaragua informed the ADL in December, 1983 that only two 
I members of tbe Jewish community faced the possibility of criminal charges, but 

that 17 h.¥ had their properties confiscated by degrees. The others are caught 
in the "Catch 22" situation of being out of the country forfear that their lives 

j are in da~r and, therefore, falling under the Nicaraguan law providing for the 
l confiscat im of property of those who remain outside the country for more than 

six months. 

SANDINISTAS'1 RELATIONS WITH ISRAEL 

After coming to power in 1979, the Sandinistas maintained minimal relations 
with the State of Israel, never permitting the Israeli ambassador to present 
credential:s« In 1982, the Nicaraguans broke relations with Israel. 

Fore ign Minister Miguel D' Escoto, in a speech before the General Assembly of 
the United lat ions announcing that his country was breaking relations with 
Israel, use! the Israeli move into Lebanon as a pretext for that action. He told 



I 

I 

1
th. e U •. N • . body, 
witnessed ...... 
"suspended· all 
off diplomatic 
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"Never since the time of Hitler has such mass genocide been 
D'Escoto said that his government, since it came to power, had 

contact with the Zionist regime ••• all that remained was to break 
relations formally." 

In the last two sessions of the General Assembly, Nicaragua has actively 
supported efforts to expel Israel from that world body. 

SANDINISTA LINKS TO P.L.O. 

The P.L.O.-Sandinist relationship involved P.L.O.-supplied weapons, training 
and funds. Sandinist guerillas and P.L.O. terrorists · have also fought side by 
side. Jorge Mandi, a Sandinist spokesman, told a reporter for the Kuwaiti 
newspaper Al Wat an (Aug. 7, 1979), "There is a longstanding blood unity between 
us . and the Palestinian revolution •••• Many of the units belonging to the Sandinist 

1 movement were at Palestinian revolutionary bases in Jordan. In the early 1970's, 
Nicaraguan and Palestinian blood was spilled together in Amman and in other 

\places during the 'Black September' battles." 

In August, 1980, the Kuwaiti press reported that P.L.O. members had gone to 

\ 

Nicaragua to supervise military training. This was done in accord with an 
agreement reached with Yasir Arafat, the P.L.O. chieftain, who had gone to 
Managua in July to celebrate the first anniversary of the revolutionary 
Government. The Sandinists paid their debt by authorizing the opening of a 
P.L.O. "embass y" in Managua. 

I 
I 
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STATE OF SIEGE: NICARAGUA'S PROTESTANTS 

a press conference with 

JIMMY HASSAN 

Until December 1985, Jimmy Hassan, a native Nicaraguan, was 
National Director of Campus Crusade for Christ in Nicaragua, as well as 
Associate Pastor of the First Central American Church in Managua and one 
of the directors of "0ndas de Luz," the evangelical radio station in 
Nicaragua. Although Hassan has been involved in Christian work for most 
of his life, he was a practicing lawyer before joining Campus Crusade for 
Christ. After the Sandinista revolution of 1979, he became a judge in the 
district of Masaya. He held this position for three years before resigning to 
devote himself full-time to an evangelistic ministry. 

Although there have been reported instances of harassment in the 
past, Protestant churches in Nicaragua have refrained from speaking out in 
protest, preferring instead to stress their total dedication to evangelism 
and the apolitical nature of their ministry. However, the new wave of 
harassment and intimidation of evangelical Christians in' fhe wake of the 
recent suspension of civil liberties has forced the Protestant <;ommunity to 
be more outspoken about Sandinista attempts to undermine the autonomy 
of their pastoral ministry. 

This latest attack on independent Christian witness prov_i~es a 
revealing portrait of Nicaragua's "Christian-Marxist" · revolutionary 
regime. Hassan's account of the arrest and torture of prominent 
evangelicals by State Security officials should serve as a warning about the 
future of the Protestant Church in Sandinista Nicaragua. 

Mr. Hassan and his family managed to escape from Nicaragua in 
December 1985. 

The following is a transcript by the Institute on Religion and 
Democracy of a press conference Mr. Hassan held at the National Press 
Club in Washington, DC, on December 19, 1985. The press conference was 
sponsored by the National Association of Evangelicals in cooperation with 
the Campus Crusade for Christ. 

- Maria H. Thomas 

729 15th Stre~t, N.W. · Suite 900 • Washington, DC 20005 
~C441 



STATEMENT BY JIMMY HASSAN 

I would like to thank the American evangelical community for the 
solidarity that it has shown towards the evangelicals of Nicaragua in these 
difficult times. 

On October 31, 1985, at six o'clock in the morning, my family and I were 
awakened by loud knocks on our door. Upon opening the door, we found 15 - 20 
State Security officers, headed by Captain Charlotte Baltodano. She informed me 
that they were arresting me for possession of counter-revolutionary literature. I 
told her that she must be mistaken, because I have dedicated myself totally to the 
preaching of the Gospel and was in no way involved in political activities. As a 
sample of the counter-revolutionary material that I supposedly had, she showed 
me a booklet that we call "The Four Spiritual Laws." I must tell you that the only 
thing this booklet contains is the Gospel. 

I was then taken in a State Security jeep to the Campus Crusade office, 
where I was ordered to give them all the evangelistic booklets that we had: 2,000 
copies of "The Four Spiritual Laws" booklets and hundreds of books, including New 
Testaments and Bibles. I was then ordered to take them to the commercial 
printer, who was in the process of printing some more "Four Spiritual Laws" for 
us. The State Security officers confiscated 50,000 such booklets and warned the 
owner of the press that if he ever again printed something for us or for any 
evangelical organization, he would be arrested and his printing press confiscated. 

I was then driven to the offices of the Directorate of Mass Media 
Communications, in the Ministry of Interior, where I was held in an isolated room 
for about four hours, before being called to the office of Captain Charlotte 
Baltodano. She, in the company of various State Security officers, warned me 
that if anyone ever heard about what they had done, I would be sorry, because the 
Interior Ministry would take measures to punish me. She put a pistol to my head 
and asked me if that was clear. I answered in the affirmative; however, I 
reminded her that they had publicized the whole incident by taking me out of my · 
house with a large military procession to my office, to the printer, and to other 
places in Managua. I was released at about four in the of ternoon. 

That evening, several people who visited me at home said that they had 
been told that to be involved with me would be dangerous. At about eleven that 
night, the door of my house was again shaken by violent knocking. When I came 
out, it was another State Security officer, who handed me a summons to appear at 
House 50, one of the offices of State Security, the next morning at eight. 
Immediately thereof ter a police patrol car parked in front of my house. 

The next day, when I arrived at House SO, they made me go into a small 
room. Three State Security lieutenants entered, and said, "Let's start by 
establishing the rules of the game. First, you are a dog, and your life has no value 
to us. Any of us would kill you with pleasure, because you are an enemy to us and 
to the revolution." I denied the charges. Then they told me that they would not 
kill me if I cooperated with them. The cooperation that they requested was that I 
answer the questions they asked -- questions such as: "Who was my CIA director 
in Nicaragua?" "How much did the CIA pay me for working in Managua?" "With 
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which political party was I affiliated?" "Why didn't I speak out publicly in favor of 
the Sandinista revolution?" To all of these accusations I responded negatively, 
because the only activity to which I dedicate myself is the preaching of the 
Gospel. They then threatened to beat me and told me that they would take me to 
El Chipote, the State Security jail, where they would keep me imprisoned. Then a 
very tall State Security officer entered. When he was told that I had refused to 
cooperate, he put his pistol to my head and said, "With me he won't play around." 
A State Security officer named Luis Mendez told me that they would give me 
another opportunity to confess my activities. When I replied that my only activity 
was preaching the Gospel, the tall man took out his pistol again, put it against my 
forehead and pulled the trigger. The chamber was empty; that's why I'm able to 
be with you today. 

I was then taken to El Chipote. Until that moment I had not been arrested, 
but had simply been in the Public Relations Office of State Security, having a 
"cordial interview," as they define it. I was taken to El Chipote in a jeep, with my 
face on the floor. When I arrived, I was ordered to look only at the floor and was 
pushed into a small room two feet by two feet. It was totally closed, without air 
or light. After approximately four hours, I was taken to another room to be 
fingerprinted, photographed, measured and weighed. Then they put me back into 
the small room. 

About a half hour later, I was taken to another room, larger, but extremely 
cold. The first thing the officer told me was that they were going to arrest my 
wife immediately because I had not been cooperative. They began to question me 
again. They asked me about my friendship with Alberto Motessi, an international 
preacher, about my preaching of the Gospel among the youth of Nicaragua, about 
my oppos-ition to the revolution. I continued to answer that we were nc,t involved 
in partisan politics. 

They took me back to the small room. Before putting me in, they opened 
the door, and there was a Campus Crusade staff member, with his clothing on. 
They shut that door and opened another with another staff member, completely 
naked. They shut that door and opened another with a young woman who is active 
in our movement, also naked. Then they took out the man who was dressed, and 
put me in that room. About a half hour later they put me back in the cold room. 
Within a few minutes I began to hear a woman weeping. The officer who was 
interrogating me told me that it was the voice of my wife. About 6:30 in the 
evening they took me out and put me in a jeep, alongside another Campus Crusade 
staff member. They took us to the Campus Crusade office, where for three hours 
they went through all of our files. They took all the items owned by Campus 
Crusade and released us. The others who had been arrested were released at two 
in the morning. 

That same day they had also arrested Rev. Ignacio Hernandez, Director of 
the Nicaraguan Bible Society; Modesto Alvarez, Director of Child Evangelism 
Fellowship; Roberto Hernandez and Benedicto Hernandez, both staff members of 
Campus Crusade; and Maria Teresa Madrigal, of Child Evangelism Fellowship. 
The next day Boanerges Mendoza, Pastor of the First Central American Church in 
Managua, was arrested. On November 3 they arrested Juan Simon Video, 
Superintendent of the Assemblies of God in Nicaragua. 
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On November 5, they arrested Felix Rosales, who is President of the 
National Council of Evangelical Pastors of Nicaragua, and Saturnina Serrato, 
Vice-Superintendent of the Assemblies of God in Nicaragua. On November 7, they 
arrested Rev. Gustavo Semilla, who is President of the Council of Pastors in 
Managua. On the same day, they arrested Rev. Manuel Duarte, who is President 
of the Council of Pastors in the department of Chontales, east of Managua. 

After receiving permission from the government, an evangelistic campaign 
began on November 5, in the western part of Managua. An hour after the service 
had begun, a mob arrived. They struck women and children, leaving many 
injured. These "Divine Mobs" are groups which are directed by Sandinista 
organizations for the purpose of destroying, ransacking, and beating up religious 
and other groups whom they consider enemies. There is nothing "divine" about 
them, but they are definitely mobs. That same night they arrested the preacher, 
Guillermo Sandoval. 

On November 17 they arrested Rev. Guillermo Ayala, the President of the 
Pentecostal Baptist Church of Managua, at the Sandino International Airport, as 
he was returning from the United States. On November 18 they detained Rev. 
Rolando Mena, President of the evangelical radio station, at the airport, as he also 
was returning from the United States. On November 11 they arrested Boanerges 
Mendoza again and confiscated his car and all his personal belongings. Based on 
conversations I have had with those who were arrested, I have concluded that I 
may have been one of those better treated. 

I would like to summarize everything by saying the following: We 
evangelicals in Nicaragua respect the laws of the Republic. We conform ourselves 
strictly to what the law says. Never -- neither personally nor as organizations -­
have we conspired against the Sandinista government. All the evangelicals of 
Nicaragua recognize our unavoidable duty to evangelize our country. And no 
matter what the circumstances, no matter what the threats, no matter what the 
tortures, no matter what the persecution, we will not stop preaching Jesus Christ 
to Nicaragua. Our message is a biblical message. It is not designed to create 
problems for the Sandinista government. We are working so that, no matter what 
happens, Jesus Christ may be the Lord of Nicaragua. 

In the most difficult moments of persecution, it has helped us greatly that 
the evangelical church of the whole world has said that it is with us. The 
campaign of the government has caused us many more problems. They have made 
·false accusations against us in order to justify what they have done. But none of 
the charges they have made are true, because the evangelical Christian leaders 
who have been arrested are innocent and respect the laws of Nicaragua. 
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QUESTION AND ANSWER PERIOD 

Q: Have the evangelical pastors of Nicaragua ever preached against Nicaragua's 
Patriotic Military Service or counseled young people how to avoid the draft? 
Have you or has anyone else you know done that? 

HASSAN: I have never preached against compulsory military service in 
Nicaragua, and I dare say that no evangelical leader has preached against 
compulsory military service. We fully respect the laws of Nicaragua. The 
discontent felt by Nicaraguan young people with regard to military service cannot 
be blamed on us, because we have not violated any law. If they had had even one 
person who could have pointed out that we had preached against military service, 
certainly they would have presented him. They didn't. 

Q: I would like more clarification, because I still don't understand why they are so 
aggressively persecuting the evangelical church. For example, they accuse you of 
having CIA contacts or other connections with anti-Sandinistas. It seems to me 
that they have the impression that you're a serious contra-Sandinista force. I 
would ask you, is it just that you haven't publicly supported the Sandinistas, or do 
you think they have other things in mind? 

HASSAN: In State Security, as I described earlier, at the end of our conversation, 
Lt. Luis Mendez told me: "Let's sum up everything. Your problem is that you 
preach to young people about Jesus Christ. And because of that they distance 
themselves from Marxism, and this we will never permit here in Nicaragua." On 
November 11, the newspaper La Prensa of Managua published an interview with 
Tomas Borge, who said in that interview that the Sandtnista revolution was strong 
militarily, but weak ideologically, and this gave them problems. On the other 
hand, the religious people were very strong ideologically, and the Sandinistas were 
going to use all the power they had to overcome that disadvantage. I believe that 
Comandante Borge answered your question very well in that interview. 

Q: Are you afraid of reprisals for what you have said here if you go back to 
Nicaragua? 

HASSAN: We are trying to say with clarity what we have experienced, and we are 
also trying to say with clarity that no matter what happens, no matter what the 
situation, we Nicaraguan evangelicals will continue firmly to preach Christ. Our 
duty to preach Him is unavoidable. And from this podium we are calling upon the 
Sandinista government to reflect and cease this campaign. We hope that they will 
do so. 

Q: Other religious leaders in Nicaragua, like Fernando Cardenal and CEPAD, 
seem to be able to get along with the Sandinista government. What's the 
difference between them and you? 

HASSAN: The case of the priest, Fernando Cardenal, can be answered better by 
the Catholic authorities, because he is under their hierarchy. Yes, there are some 
evangelicals, like CEPAD, who are not suffering the harassment that we have 
mentioned. But, in my opinion, that is due to the partisan position that they have 
taken. We evangelicals have remained firm in absolute fidelity to Jesus Christ. 
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Q: Do you have a statement that you would like to make to American Protestants 
who are financially supporting CEPAD and other pro-Sandinista groups? 

HASSAN: I would rather make a statement to all American evangelicals. First, I 
would like to thank them for the solidarity that they have shown with the 
evangelical church during this time of persecution. Second, I would urge them to 
weigh carefully the information they receive, because possibly some of them have 
been misinformed, and on the basis of this misinformation they have sometimes 
made incorrect decisions. 

Q: You said earlier that you were one of the best-treated prisoners. What did you 
see or hear about others who were treated worse? 

HASSAN: Earlier I mentioned the two persons whom I saw in the small rooms 
completely naked. I was dressed. Just based on that, I was better treated than 
they were. And many other people, according to what they recounted, were also 
stripped and harassed. They were stripped and made to walk in front of a row of 
soldiers, who made lewd jokes about them. Other leaders were stripped and 
sprayed with a hose and then put in the cold room. Boanerges Mendoza was 
detained for eleven days, with only one spoonful of beans as his daily food. Those 
situations were much worse than mine. 

Q: What is it that you want the Christians of North America and Europe and other 
parts of the world to do for the Christians in Nicaragua, aside from pray? 

HASSAN: In the first place, we believe that being well informed is extremely 
important, because then you can pray intelligently. And we think that if they are 
well informed, they will know how to make decisions which truly support the 
evangelical church of Nicaragua. And we believe that if those who for some 
reason have been mistaken get correct information, such as we are giving you 
today, they will know how to make correct decisions. And God will put in their 
hearts that which is right. 

Q: I would like to ask you, just to get some perspective, to briefly describe 
government intervention, or lack of it, in your religious activities for the year 
prior to these events you have described? 

HASSAN: In general terms, even before the state of emergency the situation had 
been very difficult. For example, the evangelical radio station was under 
complete censorship. There have been prohibitions, such as praying for 
prisoners. All messages given over the radio had to be approved in advance by the 
Ministry of Interior. A number of foreign preachers who had come to Nicaragua 
have been expelled. So the situation has been very difficult. 

-5-
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SUMMARY 

Alvaro Jose BALDIZON Aviles, formerly Chief ·Investigator of the 
Special Investigations Commission of the Nicaraguan Ministry of 
Interior has provided a wealth of information about the 
Sandinistas' deliberate attempts to hide the truth about their 
human rights record. The Special Investigations Commission was 
created by the Nicaraguan government in late 1982 to conduct 
internal investigations of reported governmeNtal abuses about 
which the Inter-American Human Rights Commission and others had 
made inquiries. In his debriefings by United States Government 
officials, and during discussions with members of Congress, and 
human rights groups, Mr. Baldizon has described: 

A. The Nicaraguan government's policy of human rights 
abuses and cover-ups of those abuses, linking such 
figures as Interior Minister Tomas Borge and Vice 
Minister Luis Carrion with the executions of political 
opponents of the Sandinista regime. How the 
Nicaraguan government regularly uses murder and torture 
to control the internal opposition and to confront the 
armed opposition. 

B. Methods used by the Nicaraguan government to deceive 
visiting international delegations as to the real 
objectives of the Sandinista regime. 

c. The involvement of Interior Minister Tomas Borge and 
others with international drug trafficking. 

o. The Nicaraguan government's employment of criminals 
in the police. 

E. How the more than 200 Cuban advisers in the · Interior 
Ministry are involved in the day-to-day operation of 
the Ministry. 

F. The Nicaraguan government's training of foreign 
guerrillas. 

G. The way the government of Nicaragua uses the "turbas 
divinas" as shock troops to neutralize opposition 
gatherings. 

H. How the Nicaraguan government attempts to intimidate 
the Catholic Church and other religious groups. 
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INTRODUCTION 

In the late 1970's, Marxist-Leninists took power in two 
Caribbean countries, Grenada and Nicaragua~ The seventeen and 
one half tons of documents found in the Grenadian government 
archives after the landing of the joint East Caribbean-United 
States forces in October 1983 revealed the glaring difference 
between the moderate facade the Maurice Bishop government 
sought to present to the world and the grim reality of what the 
committed Marxist-Leninists in that government were actually 
saying and doing. In Nicaragua, the Sandinistas have been less 
discreet in public about their commitment to "revolutionary 
internationalism" and their strong ties to the Soviets and 
Cubans. But they have successfully hidden from the outside 
world many of the harsh realities of their internal 
repression. Nicaraguans who continue to live in Nicaragua 
cannot 3peak out while they travel abrbad without running the 
risk of being jailed upon their return. A few former 
Sandinista officials whose consciences demanded they speak out 
have been forced to seek asylum outside Nicaragua. One of 
these Nicaraguans is Alvaro Jose Baldizon Aviles, a former 
special investigator in the notorious Ministry of Interior 
h eaded by Tomas Borge Martinez. This paper contains 
information that Baldizon provided during September and October 
1985 in interviews with representatives of human rights groups, 
the press, members of Congress, and representatives of the 
United States Government. 

The information which Baldizon has provided confirms 
reports by other sources of widespread human rights abuses 
committed by the Sandinistas. Reports from other Nicaraguan 
defectors such as Mateo Guerrero, the Executive Director of the 
GON-sponsored National commission for the Protection and 
Promotion of Human Rights (CNPPDH); Bayardo Jesus Payan 
Hidalgo, ex-CNPPDH finance officer; and former . Nicaraguan State 
security officer Miguel Bolanos Hunter, have shown how the 
Sandinista government has attempted to hide its involvement in 
human rights abuses and to mislead international public opinion 
as to the true nature of life in post-revolutionary Nicaragua. 
Baldizon 's story is unique in that he has "inside" information 
on many specific cases, thanks to his highly sensitive position 
in the Interior Ministry. 

BALDIZON'S PERSONAL HISTORY 

On July 1, 1985, Lieutenant Alvaro Jose BALDIZON Aviles of the 
Nicaraguan Interior Ministry crossed the Honduran border to 
escape from Nicaragua. Baldizon had been with the Interior 
Ministry for more than five years and a full member of the 
Sandinista Front for National Liberation (FSLN) for two years. 
Baldizon began working with the Sandinistas in early 1979, 
before the overthrow of Somoza, when he was twenty years old. 
At that time he was a truck driver and served as a clandestine 

.. 
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courier for the Sandinistas. In 1983, he achieved the status 
of militant, or full member, in the FSLN. He joined the 
Sandinista Police in April 1980 and was later named Chief of 
Police at Station 15 in Ciudad Sandino, a suburb of Managua. 
Baldizon says that he first joined the Sandinista Police and 
the Interior Ministry because he had a "romantic belief" that 
the new Sandinista regime would be much better than the Somoza 
regime and that civil and human rights would be respected. 

In September 1980 Baldizon was sent to Volgograd in the 
Soviet Union to attend a ten-month course in criminology. Upon 
his return to Nicaragua in July 1981, he began to work in the 
Interior Ministry's Department of Economic Investigation. He 
briefly worked for the Managua Reconstruction Board and in 
April 1982 he joined the Sandinista Police's office for 
internal investigations. 

In December 1982 Baldizon was named the chief investigator . 
of the Interior Ministry's Special Investigations commission. 
The commission was formed to investigate reports that the 
government of Nicaragua (GON) had begun to receive from the 
Inter-American Commission on Human Rights (IACHR) regarding 
abuses reportedly committed by government officials. In 1982 
the IACHR began sending lists of missing Nicaraguans, with 
information alleging what the GON had done to them, to the 
Multi-Lateral Affairs office of the Nicaraguan Foreign Ministry 
and · requesting a reply to the charges. When replies were not 
received, the IACHR would send a second request noting that if 
no reply were received within a given time, the IACHR would 
assume that the charges against the GON were correct. 

As the requests mounted, the Foreign Ministry decided to 
send them to the Ministry of Interior (MINT} for reply, since 
MINT was the organization involved in the alleged actions. 
Baldizon has stated that Interior Minister Tomas Borge was 
worried that unless explanations and plausible . cover stories 
were provided, the IACHR complaints would discredit the GON 
with the governments of countries that had supported it. Borge 
therefore ordered the establishment of the Special 
Investigations Commission to look into the charges. 

Baldizon says that the Special Investigations Commission 
soon concluded that 90 percent of the IACHR accusations were in 
fact correct. The Interior Ministry would use the reports from 
Baldizon's office to later concoct cover stories to explain 
away abuses committed by GON authorities. Baldizon personally 
investigated many of the cases and also reviewed the reports of 
other investigators. His work thus gave him unusual access to 
highly sensitive information regarding the GON's human rights 
abuses. 

Baldizon realized that his earlier romantic notions about 
the FSLN had been wrong and decided that he had to leave the 
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Interior Ministry. Baldizon believed that he had been used by 
the FSLN to cover up their misde~ds and that he had a moral 
obligation to expose them. He asked for release from his job 
in July 1984 but was told that since he possessed such 
sensitive information he would have to be sent to a military . 
detention camp for at least a year before he could be released 
so that his information would lose much of its currency and 
sensitivity. Baldizon quickly withdrew his request, apparently 
convincing his superiors that he had only wanted to attend the 
university and that he was still committed to the Revolution. 
Nevertheless, believing that he was a marked man, and realizing 
that he might be murdered to ensure his silence, he made plans 
to flee the country. While in northern Nicaragua on an 
investigation, Baldizon waited until he was unobserved and then 
slipped across the border into Honduras. Baldizon had arranged 
for his brother to get his wife and son out of Nicaragua after 
his flight. His brother was unsuccessful. Baldizon's wife was 
arresteu after it became known that he had fled. She was held 
for some weeks and then released and placed under house 
arrest~ His brother was also arrested and is still being held 
for complicity in treason (charges deriving from Baldizon's 
defection). 

The following examples Baldizon has provided show the 
nature, range, and, to some extent, the number of human rights 
abuses committed by the Sandinista government as well as its 
ties to international drug trafficking and the corruption 
within the GON. 

ASSASSINATIONS 1979-81 

Some of the first cases Baldizon's office was called upon to 
investigate dealt with assassinations reported to have occurred 
soon after the Sandinistas took power in July 1979. For some 
time the Nicaraguan government had received inquiries from 
various human rights organizations regarding these cases but 
h ud never given an official response explaining the events. 

Between July 1979 and March 1980, more than 80 opponents 
of the new Sandinista regime were captured and killed in the 
Granada area of Nicaragua under the personal authority of FSLN 
comandante Reinerio Ordonez Padilla. When relatives of the 
missing persons complained to the military Judge Advocate 1 s 
office in Managua, Ordonez was arrested and taken to Managua. 
He was never brought to trial, in spite of the extensive 
evidence against him, and was released 15 days later by order 
of Captain Montealegre, the Judge Advocate at the time, who 
followed instructions received from the National Directorate of 
the FSLN. The FSLN excused Ordonez's actions by saying that he 
was suffering from psychosis because of his outstanding 
military performance during the victories at Masaya and 
Jinotepe during the revolution. Inspectors in Baldizon's 
office reviewed the Judge Advocate's file on this case in 1983 
and found that it contained more than 150 pages of solid · 
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evidence against Ordonez. Furthermore, Ordonez frequently 
talked about his actions in Gran~da and said that he had 
personally killed the people with his automatic rifle. The 
independent Permanent Commission for Human Rights has also 
investigated this case and its report verifies much of what 
Baldizon has reported. 

In 1980, ·officers of the General Directorate of State 
Security (DGSE) held a meeting to plan the murder of Jorge 
Salazar, a Nicaraguan businessman who was at that time the 
leader of the private sector group COSEP. Among those present 
at the meeting were Comandante Guerrillero Juan Jose Ubeda; 
Captain Oscar Loza, Chief of Department F-1 (Operations), of 
the DGSE; Lieutenant Raul Castro Gonzales, chief of a section 
of Department F-1; and two members of the patrol and shock 
force of Department F-1. It was agreed that the DGSE personnel 
would ambush Salazar and then plant weapons in his vehicle ' to 
give the appearance that he had first fired on a DGSE patrol. 
The operation was carried out on November 17, 1980. The DGSE 
fired several shots to make it appear that there had been an 
exchange of fire, and then put several M-16s into Salazar's 
vehicle. The Sandinistas have publicly admitted to killing 
Salazar but claim that he had fired on security forces. An 
ex-official in the Interior Ministry's General Directorate of 
State Security (DGSE), Miguel Bolanos Hunter, has also provided 
information regarding the death of Salazar. Bolanos confirms 
that the Sandinista leadership was involved in the planning of 
Salazar's death. 

In 1981, the DGSE, under orders from Borge, prepared a 
plan to assassinate a group of Nicaraguans who had taken asylum 
in the Guatemalan Embassy. The asylees wer~ former Nicaraguan 
National Guard and government personnel who had lived in the 
embassy since the Sandinista takeover in July 1979, and to whom 
the Nicaraguan Government had refused to issue safe-conduct 
papers so that they could leave the country. rhe DGSE planted 
a false asylee in the Guatemalan Embassy who said that friends 
of his, who visited him at the embassy, were in reality 
counter-revolutionaries preparing an escape plan for him. The 
false asylee invited the other asylees to join him, and some 
accepted. 

The DGSE plant and the asylees he had tricked left the 
embassy by climbing a wall. They proceeded to a ranch in the 
foothills of the mountains near Managua where they were then 
captured and assassinated by members of Department F-1 under 
the command of Lieutenant Raul Castro Gonzales, chief of the 
department. Castro had planned the operation in conjunction 
with officers of Department F-2 which monitors diplomatic 
establishments and personnel. 

In mid-1981, eight prisoners in the Zona Franca 
Penitentiary disarmed three prison guards and sparked an 
uprising in one of the prison buildings. After gunfire was 



- 6 -

exchanged between the guards and .the prisoners for several 
hours, Borge talked the prisoners into giving up their weapons 
and surrendering by promising them their lives would not be 
endangered. As soon as the prisoners were back in their cells, 
Borge ordered the execution of the eight who · started the riot. 
Lieutenant Raul Castro Gonzales of the DGSE took the e ight men 
behind one of the prison blocks and machine gunned them while 
Borge and Humberto Ortega Saavedra, the Minister of Defense, 
looked on. Later, the Ministry of Interior published an 
official communique in which it reported that the prisoners had 
been killed while fighting during the riot. 

The incident described above illustrates a common practice 
of the Sandinistas in which they arrest a number of people, 
then after interrogation, frequently involving torture, 
sepi .rate those among the detainees who have the most potential 
to be leaders and kill them. The remainder, knowing nothing of 
the fate of the murdered group are sent to prison. If the 
Sandinistas later receive inquiries from the IACHR about the 
persona who have disappeared, the government locates those in 
prison to show that they are still alive. Government officials 
deny that those captured were killed, or they allege that they 
were either killed in combat or joined the contras. 

In December 1981 the Sandinista Popular Army (EPS) and 
DGSE forces in Leimus, northern Zelaya, launched an operation 
against the MISURA Indian organization. They had previously 
taken seven prisoners and from one, a Sumo Indian who had 
crossed the Honduran border alone, learned of plans to disarm 
government guards at the resin processing plant in La Tronquera 
and along the border. The Sumo Indian also gave them the names 
of 60 people involved in "counter-revolutionary" activities. 
The authorities stopped a launch on the Rio Coco which 
contained 25 people named by the Sumo and took them prisoner. 
Later, in an action in San Carlos, Rio Coco, two government 
officials were killed. When the Sandinista au~horities in 
Leimus heard this, nine of the previously captured prisoners 
were taken out and killed. On December 23, 1981, two prisoners 
escaped and Gustavo Martinez, Commander of the frontier area, 
ordered the execution of seven more prisoners. Second 
Lieutenant Chester Enrique Dicario, the DGSE 
counter-intelligence chief in the area, participated in the 
assassination along with soldiers from EPS battalion 90-15. 
The two escapees were caught and killed, and a day or two later 
six more prisoners were killed by a squad from the 90-15 
Battalion, commanded by Second Lieutenant Juan Soza. 
Eventually the autho~ities assassinated a total of 30 prisoners. 

Lieutenants Soza and Dicario and five soldiers were tried 
by military tribunals, found guilty of murder, and sentenced to 
ten years imprisonment. They were shortly freed, however, by 
order of comandante Joaquin Cuadra Lacayo, chief of Staff of 
the EPS. 

.. 
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Steadman Fagoth, the leader of MISURA at that time, 
denounced this incident to the Inter-American commission on 
Human Rights (IACHR), which in turn made inquiries of the 
Nicaraguan government, and included a list of names of those 
who were killed. By error, the list included two Mis k itos, 
Asel Mercado and Luis Fajardo, who were alive. The government 
presented Mercado to a delegation from the IACHR to support its 
argument that the MISURA complaint was unjustified and simply a 
propaganda maneuver to denigrate the Nicaraguan government. 
Baldizon's office reviewed the case in 1984 and found that th~ 
MISURA complaint was correct, except for the two names 
incorrectly included, and obtained a statement from Dicario 
substantiating the charges. 

"SPECIAL MEASURES" --GOVERNMENT ASSASSINATIONS OF FSLN OPPONENTS 

Immediately after the 1979 takeover and through late 1981 
assassinations of political opponents of the Sandinista regime 
had been carried out in a mostly ad hoc manner as shown in the 
previo~s cases. In late 1981 Minister of the Interior Tomas 
Borge signed a secret order which standardized the application 
of "special measures," i.e., the illegal execution of political 
enemies of the Sandinista regime and habitual criminals. There 
is only one copy of this document which is classified as a 
"state secret" and is entitled "The Standardization of the 
Application of Special Measures Against Elements of the Enemy 
Potential and Criminal Potential Throughout the National 
Territory." Baldizon reports that this order states that the 
application of "special measures" may be effected only with the 
approval of Borge and the First Vice Minister of the Interior, 
Luis Carrion. Baldizon says that the document ordered that the 
phrase "special measures" be used in all references to 
assassinations and that only a select group of long time 
Sandinista militants would be involved in the executions. He 
says that only chiefs of general directorates and MINT regional 
delegates could request the application of special ~easures and 
that they only be applied to people whose detention was not 
public knowledge. 

The following are examples of "special measures" carried 
out by Ministry of Interior forces after the issuing of the 
order, as well as other reports Baldizon investigated of 
assassinations and other human rights abuses. 

In early June 1982, the DGSE office at the Rosita Mine in 
northern Zelaya, under the command of captain Evaristo Vasquez, 
received information on the possible appearance of 
"counter-revolutionary" groups in the Musawas-Espanolina-Salto 
Grande area. On July 19, 1982, a vehicle belonging to the 
Ministry of Interior was ambushed by anti-Sandinista forces at 
the Salto Grande bridge. Two DGSE officials were killed and 
one was wounded. The Sandinista People's Army (EPS) and the 
MINT launched combined operations in the area, which included 
repressive occupation of the towns, massive arrests of 
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Miskitos, many of whom were taken to the DGSE operations 
prisons in Rosita and Puerto Cabezas, assassination of male 
prisoners, and the raping of women. On July 19, 1982, combined 
forces under the command of MINT Captain Alvaro Herrera and EPS 
Lieutenant Erwing Caldera entered the town of Musawas. After 
taking the town they reportedly assassinated seven prisoners 
and raped five women. 

The Nicaraguan Government repeatedly received queries and 
complaints about this affair since it had been given 
considerable publicity in Europe. In May 1984 Baldizon's 
office was ordered to investigate. The investigator reviewed a 
copy of a report from Captain Herrera to Jose Gonzales, the 
MINT delegate in northern Zelaya, in which Herrera said he had 
ordered the execution of seven prisoners. The investigator 
also spoke to other personnel who had been at Musawas and who 
confirmed the report. Since many of the towns in the area were 
deserted because of government relocation policies for the 
Miskitos, the investigator could not find any former residents 
total~ to. Since those officers questioned would not admit to 
rape, the second complaint could not be proved. 

No action was taken when the report was submitted. 
Furthermore, the complaints had named nine persons as having 
been killed. The government again found two of them, who had 
not been at Musawas, and produced their photographs to show 
that they were alive. The GON used this to cover the murders 
of the others by saying that they, too, must have left the area. 

In early July 1982, the MISURA Indian organization 
launched a military offensive throughout northern Zelaya, with 
its greatest activity centered in the area around Seven-Bank, 
where the EPS sustained 25 killed and many wounded. The EPS 
and the DGSE countered this with military and repressive civil 
actions in the Miskito Indian communities in the Seven-Bank and 
Puerto Cabezas areas. During the military actions, large 
numbers of Miskitos fled from their towns and many of them were 
captured and then killed by the army: others were interrogated 
first and then shot. In Kligna Landing, for example, 12 
Indians who had taken refuge in the mountains were captured by 
the army and turned over to the operations section of the DGSE 
in Puerto Cabezas where they were interrogated and tortured by 
Second Lieutenant Lobo, and later killed. Of those who stayed 
in their town, hundreds were taken prisoner. 

In December 1982 various foreign governments and 
international organizations, including the Inter-American Human 
Rights commission, ~epeatedly questioned the Nicaraguan 
government about the fate of hundreds of missing Indians. The 
government was pressured to the point that Tomas Borge ordered 
Baldizon's office to investigate the situation. 

The investigators found evidence that the EPS and the DGSE 
had killed many Indians after they were captured and had · taken 
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hundreds of others prisoners in the towns and removed them from 
their homes. The investigators also found that the Ministers 
of Interior and Defense had established a special commission to 
determine the fate of ·the Miskito prisoners. The commission's 
work was coordinated by Comandante Julio Ramos, Chief of 
Intelligence of the EPS. The other members were EPS Comandante 
Omar Hallesleven; EPS Sub-Comandante Masis; Sub-Comandante Jose 
Gonzales, the senior MINT representative in Puerto Cabezas; and 
MINT Captain Alvaro Herrera. The investigation revealed that 
the commission ordered the release of 70 prisoners, the 
transfei of 200 to the penal system for imprisonment, and the 
execution of more than 100. The investigators also found a 
copy of an October 1982 report from Sub-Comandante Gonzales to 
Vice Minister Luis Carrion in which Gonzales reported that 40 
Miskitos had been killed in combat, 200 imprisoned and 150 
executed by the EPS and DGSE as a result of the commission's 
decisions. The Miskitos were executed near the Wawa River by 
troops led by EPS Captain Santana. Lieutenant Jose Dolores 
Reyes, Secqnd Lieutenant Lobo, and MINT officers Chester 
Enrique Dicario and Jimmy Wopel, also participated. The 
investigation report was submitted to Interior Minister Borge 
June 27, 1983, but he took no further action. 

In September 1982 the Sandinista Army (EPS) engaged in 
military operations in the Prinzapolka, Northern Zelaya _area to 
counter an uprising of the Misura Indian organization. The EPS 
captured Jonathon Cristobal Willies and three other Miskito 
Indians who were members of MISURA, as they were traveling on 
the Prinzapolka River in a canoe. The EPS confiscated four 
Chinese AK-47 rifles and took the four prisoners to 
Sub-Comandante Santana, EPS Chief of Operations in the area, 
who then ordered their execution • 

. As~ result of repeated demands for information on the 
whereabouts of Willies from the Inter-American Commission on 
Human Rights and the non-governmental Nicaraguan Permanent 
Commission on Human Rights, Baldizon's otfice assigned Raul 
Castro Gonzales as the investigator for the case. Castro found 
a report from Santana to Captain Alvaro Herrera, the chief of 
the Puerto Cabezas office of the DGSE, in which Santana 
referred to the execution of Willies and three other unnamed 
Miskitos. Castro also took a declaration confirming this from 
William Gonzales, the DGSE counter-intelligence officer for the 
Prinzapolka area who was with Santana at the time, and found a 
file in the headquarters' of .. Special Reg ion I that 1 is ted 
Willies as having been killed by the EPS on September 11, 
1982. Despite the - report the ministry took no action against 
Santana. 

\ 

In early December 1982, officers of the Directorate 
General of state Security (DGSE) arrested Ramon Heberto 
Torrentes Molina, a 20-year-old youth, in Chinandega and 
imprisoned him there in police cells under the jurisdiction of 
First Lieutenant Donald Escampini. He was arrested because of 
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allegations that he was involved with recruiting for the armed 
opposition: had ' served as a courier: and was an active opponent 
of the regime. Later, comandante Guerrillero David Blanco 
Nunez, the MINT Delegate for Region II, asked Vice Minister 
Luis Carrion for permission to apply "special rneasures"(i.e. 
e.xecution) to Torrentes. carrion approved the request and 
Lieutenants Banegas, DGSE operations chief in Region II, and 
Jose Maria Benavides, DGSE co~nter-intelligence chief in 
Chinandega, carried out the ~¢ntence in a dry stream bed off 
the highway between Chinandega and Leon. 

On January 2, 1983, aftet receiving a complaint from the 
IACHR, Tomas Borge ordered Baldizon's office to investigate 
Torrentes' death. When Baldizon submitted his report, Borge 
said that he had ordered the investigation because he forgot 
that carrion had approved the use of special measures. The 
Ministry's official explanation was that Torrentes had been 
killed "while attempting to escape." 

In ,· la·te 1983, a "counterrevolutionary" guerrilla force 
ambushed a MINT special forces patrol in Jalapa in the northern 
department of Nueva Segovia killing four of its members. Borge 
ordered the MINT's special forces to take strong reprisal 
measures against the peasants in the area. Twelve people were 
k illed as a result of those actions, including an evangelical 
minister named Alvarenga, in Las uvas, Jalapa. · The MINT forces 
arrested approximately 50 peasants and took them to the 
headquarters of ' the General Directorate of State Security 
(DGSE) in Esteli. Ten of the prisoners were separated from the 
others and later taken to the ' special forces base on the 
Chiltepe peninsula near Managua where they were executed by 
order ,of Borge and secretly buried. The rest of the prisoners 
we.re later released in Esteli and Jalapa where Borge told the 
pub l ic that the missing ten (who had been executed) had been 
killed in combat. Substantiating evidence was obtained from 
sub-Comandante Mayorga, MINT chief of staff in Region I, 
comandante Cristian Pichardo, MINT delegate for Region I, and 
from DGSE Lieutenant Herrera, chief of the DGSE operations 
department in the region. 

In February 1983 Paster Cruz Herrera, a Nicaraguan farmer, 
was arrested by DGSE forces near the town of Pantasma, 
Jinotega. He wa~ held for three days in Jinotega by order of 
First Lieutenant Mario Noguera, the DGSE counter intelligence 
commander there, then transferred to the DGSE Operations 
Department prison for Region IV in Las Tejas, Matagalpa, and 
put at the disposal of First Lieutenant Vallecillo, the 
co,mmander of the prison. After being interrogated and 
tortured, Cruz was returned td a cell occupied by t~o other 
farmers from the Pantasma region who knew him. Those two were 
later released, but Cruz was executed along with three ·other 
prisoners in April, 1983. The execution was ordered by · 
Sub-Comandante Javier Lopez Lowerli, the MINT Delegate in 
Region VI, and had the approv~l of Vice Minister Luis carrion. 
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Lopez sought approval because he did not have a legal case 
against Cruz and wanted to apply "special measures." In 
November 1983 Baldizon investigated this case because of 
requests foi information from various human rights groups. The 
results of his investigation were submitted to the Minister of 
Interior in December 1983, but no further action was taken. 

' 

During 1983 the EPS and DGS~ forces carried out a campaign 
to counter the effects of anti-government guerrilla activities 
in the departments of Jinotega and Matagalpa. More than 300 
farmers suspected of having collaborated with the 
counter-revoluti9naries were executed by DGSE personnel in the 
Cua, Pantasma, Waslala and Rio Blanco areas. Many family 
members of the farmers who had been killed reported their 
family members has having "disappeared" to the non-governmental 
Permanent commission on Human Rights (CPDH) and to the 
Inter-American commission on Human Rights (IACHR) of the 
Organization of American States which published lists of the 
names of the people who were missing from the region. 

Residents of the two departments continued to complain and 
manifest their discontent to the government. This, combined 
with pressure from the CPDH and the IACHR, caused Borge to 
order an investigation by Baldizon's office. The investigators 
reported in June 1984 that more than 300 farmers had been 
executed and that in 80 percent of the cases the execution was 
proposed by Sub-Comandante Javier Lopez Lowerli, the MINT 
Delegate in Region VI, who asked for and received permission to 
apply "special measures" from Vice Minister Luis Carrion. The 
investigators also found that Comandante Guerrillero Alonzo 
Porras, the Political Chief of the FSLN in the Region; Javier 
Carrion, the EPS commander in Matagalpa; and Wilfredo Barreto, 
the government delegate in Region VI, were also involved in the 
executions. 

Borge ordered the creation of a special prosecutor's 
office for Region VI to take legal action to satisfy the 
complaints. The office, however, only brought charges against 
EPS second Lieutenant Rodriguez and three DGSE officers. The 
three regional chiefs principally responsible for the 
executions--Lopez, Porras, and Barreto--were merely transferred 
to other regions. The four charged officers were freed s~ortly 
thereafter, and Rodriguez, even though he had received a prison 
sentence, was sent to study in Bulgaria. The Nicaraguan 
government continued to take action to maintain control over 
the region and forced hundreds of rural families to abandon 
their homes, cattle and cultivated lands in the mountains of 
Jinotega and move to designated resettlement areas. Although 
the people in the affected area knew about the assassinations, 
the killings did not become public knowledge in the rest of 
Nicaragua because the government censored any publications that 
might have reported on the slaughter. 

On July 19, 1983, DGSE officers Guillermo Lugo Marenco and 
Moises Rivera and First Lieutenant Victor Romero, Chief of the 



- 12 -

Reg ion al Special Troops in the area, met in a bar ory. the · · 
outskirts of San Miguelito, Rio San Juan, and planned the 
capture of Guillermo Lorio and his wife, Jamilett Sequeira. 
The three officers had received information that Lorio and 
Sequeira were the principal authors of "counter-revolutionary" 
campaigns in San Miguelita because thei were the coordinators 
of a rel i gious movement called "Delegates of the wo:ra. ". 

Baldizon received orders on July 25 to investig~te the 
deaths of Lorio, Sequeira, and Juan Luz. Their hastily buried 
bodies had been found by campesinos who reported this to the 
authorities in San Miguelito. The investigation had been 
requested by Sub-Comandante Saul Alvarez, the MINT 
representative in the region. Baldizon learned that the three 
MINT officers and a soldier from Lieutenant Romero's command 
went to the Lorio house at 3 A.M. on July 20, 1983, took the 
couple prisoner, and began to ransack the house. In the 
process they disturbed the Lorios' three children who screamed 
so lo~dly they woke up the next .door neighbor, Luz, who left 
his house to see what was wrong. The MINT officers picked up 
Luz, since they did not want a witness, threw him and the 
Lorios int6 the back of a Construction Ministry truck they had 
requisitioned, and took them to an area called Los Pantanos, 
about Eive kilometers from San Miguelita. The three officers 
each tortured and interrogated one prisoner in different parts 
of the Los Pan ta nos area. Romero, after torturing Lo.r io, cut 
his throat with a bayonet. Rivera did the same to Luz, and 
Lugo cut Segueira's throat. 

The three officers then left but returned at 7 A.M. to 
bury the · three bodies with tools they obtained from a 
constru~tion company. When they found Sequeira still alive, on 
her knees with a crucifix in her hand, trying to pray, Lugo 
k illed her with three shots. They buried the three bodies. 
During his investigation Baldizon personally dug up the remains 
of the three. This case has also been described by Humberto 
Belli, for.mer editorial page writer of "L·a Prensa," the 
remain i ng independent newspaper in Nicaragua, in testimony 
b e fore the Congressional Task Force on central America. During 
h i s testimony Belli presented a letter signed by the Preiident 
o f the Nicaraguan Council of Bishops, Bishop Pablo intonio 
Vega, wh i ch listed the names of lay Christian leaders who had 

· been killed by the Sandinistas. According to Bishop Vega's 
letter, ithe off i cers had tried to recruit Sequeira as an agent 
of state security. She refused and several days later, she, 
her husband, and another man (Luz) were found dead in the San 
Miguel i to area. • 

on Match 6, 1984, a company of the Sandinista army, under 
the command of Second Lieuteriant Rios Torres, occupied La Pan, 
a Miskito Indian community in Northern Zelaya. The troops 
locked all the men in the church while the women were left 
outside. The EPS remained in the town for about a month. 
During that time, the male citizens were kipt locked up, some 

.. 
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of the women were manhandled and raped, the houses sacked, and 
most of' the community's cattle slaughtered. 

Second Lieutenants Marvin Vallejo, of the Operations 
Department of the DGSE, and Mapuel Salazar, a DGSE 
counter-intelligence officer, visited La Pan while the EPS was 
there and reported the circumstances . Second Lieutenant Carlos 
Espinosa of Baldizon's office ~as sent to investigate the 
situation. He · found that although Rios Torres, who had 
personally participated in these acts, and other officers had 
been arrested as a result of t~e reports, they had been 
released by order of Comandante Joaquin Cuadra Lacayo, the 
Chief of Staff of the EPS. They were never punished, and no 
further action was taken. 

At the end of 1984, residents of some of the mountain 
communities of Jinotega and Matagalpa departments reporteo the 
existence of clandestine cemeteries to the special prosecutor's 
office. Investigators sent to the area found these cemeteries 
in La Sompopera, municipality of El Cua ; in the neighborhood o f 
Pantasma: and at a place called Cascajera in the mun ic ipality 
of Rancho Grande. The invest~gators believed these cemeteri es 
were used to bury some of the victims of "special measures." 

During testimony October 9, 1985 to the House Subcommitte e 
On Human Rights, Baldizon was asked about human rights abuses 
reported committed by the armed Nicaraguan opposition, or the 
"contras." He said that from what he had seen during his work 
the contras did not have a policy of committing abuses wh i le 
the · Sandinistas did. He said that when contra abuses occurred 
they appeared to be motivated by revenge. He said that in some 
instances cases where civilians who were accompanying military 
convoys were caught in an ambush were reported as abuses. He 
estimated that for every contra abuse there were ten committed 
by the government. 

DECEIVING OF VISITING INTERNATIONAL DELEGATIONS 

As part of its . international political strategy, the 
Sandinista government seeks to use foreign visitors and 
religious groups as instruments of support for its ~ublic 
posture · that the FSLN and the Nicaraguan government respect 
religion and human rights. Baldizon said that the GON 
carefully orchestrates such visits whenever possible in order 
to obtain the greatest propaganda value. Many of the visiting 
delegations are organized by Nicaraguan solidarity groups in 
the United States and Western Europe. These group tours of 
Nicaragua are often prepared in conjunction with Sandinista 
organizations to show only what the Sandinistas want to be 
seen. In many cases the members of such groups are told by the 
organizers that they_ have an obligation when they return to 
their countries to speak out on the "N:i,_car_aguan reali _ty" that 
they have experienced. · In truth what they have experienced and 
seen is merely a carefuily prepared faca~e which masks the real 
situation in Nicaragua. 



- 14 -

Baldizon explained that when the Nicaraguan government 
learns that a foreign delegation wants to visit certain areas 
in the country, MINT officials are sent out to prepare the 
way. People who appear on MINT 1 s list of 11 potential enemies" 
receive visits by the officials and are told to stay away from 
the visiting delegation. Othe'r "potential enemies" are locked 
up dur~ng the visit as a warning to others of what could happen 
to them if they do not cooperate. 

Security agents pretending to be photographers, 
journalists, or relatives of people in the region to be visited 
frequently join the delegations to accompany them on their 
trips. In this way the MINT can monitor the attitudes of the 
groups' members, and subtly steer them to particular places or 
people. They report to the Ministry on the groups• travel 
itinerary. using advance notice of the· groups' travel plans, 
Borge sends teams of people to be on the routes used and in the 
localities to be visited. These are called "casual encounter" 
teams and when a delegation arrives at a location, MINT 
personnel, pretending to be local residents, "just happen" to 
be available to talk with the delegation's membe~s. They 
describe alleged contra atrocities and the benefits of the 
Sandinista revolution for Nicaragua's peasants and workers. 

Duiing a meeting on October 3, 1985 with representatives 
of religious and human rights groups, Baldizon was asked for 
some examples of this type of operation. He cited a trip in 
1983 by members of the Inter-American commission on Human 
Rights to Nicaragua's Atlantic coast to investigate reported 
human rights abuses of the Nicaraguan Indian population. 
Lieutenant Raul Castro from Baldizon's office accompanied the 
group posing as the nephew of Leonte Herdocia, the president of 
the FSLN sponsored National commission for the Protection and 
Promotion of Human Rights. In another incident, in October 
1984, the Nicaraguan Indian leader Brooklyn Rivera returned to 
Nicaragua to discuss with the government the possibility of 
autonomy for the Atlantic coast region. Rivera's group 
included a representative of Senator Edward Kennedy's staff as 
well as several other U.S. citizens. A lieutenant from the 
Puerto Cabezas office of State Security accompanied Rivera's 
group, posing as a , photographer from the FSLN official 
newspaper "Barricada." During the same meeting Baldizon added 
that the MINT also ma in ta ins dossiers on in tern a tional me i1 ia 
representatives who cover Nicaragua. These files contain 
whatever biographic material is available on the reporters, 
copies of articles they have written about Nicaragua and lists 
of personal habits and vices • 

. Baldizon says that within the FSLN, Interior Minister 
Toma s Borge has taken on the responsibility for exploiting 
r eligion for propaganda purposes. Borge, a haid-line Marxist, 
has been studying the Bible because, as he explained to 
Baldizon and other party members, "There is no more effective 
way to combat the enemy than with his own weapons." ·, 

.. 
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Baldizort reports that Borge prepares himself for visits 
from foreign Christian religious organizations or speeches to 
these groups by studying the Bible and extracti~g appropriate 
passages for use in his conversations or addresses • . When the 
foreign visitors have departed he scoffs at them in . front of 
his subordinates in the Interior Ministry, bragging about his 
ability to manipulate and exploit the "deluded" reiigi6us 
group. Baldizon says that Bor~e refers to the visiting 
religious and human ,rightS groups as ~temporary allies" and 
"tontos utiles" (useful foolsr • 

, L 

In internal FSLN circles Borge insists he cannot confide 
in religious persons because they are misguided idealists who 
have a reaction~ry nature. Such persons can only be temporary 
tactical allies of the Revolution. For th is reason, Borge 
said, one must exercise great care with FSLN members who show 
signs of this type of idealism because such persons are 
ideologically weak and might one day betray the Revolution. 

To impress fqreign religious group~ that visit Nicaragua, 
Borge has decorated his Ministry of Interior office with large 
pictures of poor ~hildren and prominently displayed religious 
objects such as crucifixes, tapestries with religious motifs, a 
large wooden statue of Christ carved by local artisans, and a 
Bible ._ Borge has another office, his favorite, in the Reparto 
Bello Horizonte where he conducts most ministerial busihess and 
where he also lives. Th is off ice con ta ins pictures; of Marx, 
Engels, Lenin, Augusto Cesar Sandino and Carlos Fonseca and 
there are no religious objects to be seen. Copies of the 
Communist Manifesto, Das Kapital, The State and the Law, and 

· various volumes of Marxist/Leninist philosophy are in 
evidence. Borge uses this office to receive delegations from 
socialist countries and for official ministerial functions. 

In late May 1985, all personnel from the principal MINT , 
offices were instructed to come to work in civilian clothes the 
iollowing day and to assemble at the Silvio Mayorga Building 
(MINT headquarters). There they were told that they were to 
participate in the closing ceremony of an International Young 
Baptist Convention of the Baptist Church in Managua, pretending 
to be Nicaraguan Evangelicals. The ceremony was to be presided 
over by Borge. At about 6:30 P.M. the ceremony began and, as 
planned, some 70 percent of those present were military or 
Ministry of Interior personnel dressed in civilian clothes. In 
addition to some 600 military/Interior Ministry personnel, 
there were delegations from the United States, Puerto Rico, and 
several Latin American countries. The affair was covered by 
Sandinista television for showing only outside Nicaragua since 
the local citizenry would have recognized the many MINT 
employees among the alleged Nicaraguan Baptists. 

In January 1985, Tomas Borge ordered Baldizon's office to 
seek out and provide him with names of persons in dire economic 
straits or with serious health problems who would then be used 
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in staged "shows" before visiting foreign political or 
religious groups. A quota of six such persons was to be 
furnished every 15 ~ays. 

Minister .Borge arranged h:is reception of these un fortunate 
or needy per sons to coincide w'i th the arrival in his off ice of 
a foreign delegation or .group and ensured .. that the ministry TV 
film crew was on hand to recor~ the apparently sponlaneous 
event. As the foreign delega~ion was ushered in, Borge would 
be seen engaged in earnest cori~ersation with one of the needy 
or handicapped persons, promis 1 ing help that Baldizon sa'ys was 
rarely delivered~ Borge would apologize in sanctimonious 
fashion to the delegation for .the delay in his meeting with 
thei:n and· would make much of th!e burdens placed on him as a 
result of his responsibilities and dedication to the 
downtrodden • 

. In May 1985, such a show was staged for the benefit of a 
visiting delegation of the West German Christian Democratic 
Union/Christian ~ociai Union ~CDU/CSU). In this show, a blind 
man . who had .earlier requested an accordion so he could 
entertain to earn his living, was presented with an 
instrument. He thereupon entertained the German guests with 
several numbers. During the planning of this show by the 
ministry, it was learned that a new accordion could cost over 
l0b,ooo cordobas~ it was decided to buy a slightly used 
instrument f6r 75,000 cordobas and the seller was •given only a 
15,000 cordoba downpayment. ~he instrument was to be 
repossessed from the blind man after his show appearance . and 
returned to the seller. 

In another case, Borge was provided with an old man who 
had b,een severely crippled some months earlier when struck by a 
hit-and-run driver who, as it later transpired, was a drunken 
Cuban adviser. The Sandinista Police covered up for the Cuban 
and placed the blame for the accident on the old man. The man 
had, up to this point, received no aid beyond medical attention 
from Nicaraguan or Cuban authorities and was reduced to begging 
in order to survive. · He and his wife were given food by the 
nearby Catholic Chu~ch. In his staged interview with the 
invalid in . the . hearing of a visiting group, Borge emphasized 
that the man had not been aid~d by cardinal Miguel Obando y 
Bravo put . rather by himself, the Minister of Interior. After 
the ceremony Borge criticized the office for having furnished a 
persbn with a background such as the old man's because the fact 
that a drunken Cuban adviser was responsible for the man's 
accident might have .surfaced in the presence of a foreign 
delegation and cduld have caused an awkward situation £or Borge 
and the min'istry. ·. . . · 

TIES TO DRUG TRAFFICKING 

Bal.dizon 's office rec·eived a .- report in mid-1984 linking 
Inte~ior ~inister Borge with cocaine trafficking. Jorge 
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Avequeira, a Chilean living in Nicaragua, heard at a party at 
his house, from David Miranda, another Chilean who is a Second 
Lieutenant in the Nicaraguan police, that Tomas Borge was 
involved in smuggling cocaine from Colombia to the united 
States via Nicaragua. Borge's office instructed Baldizon to 
investigate this as a compromise of a state secret. Baldizon 
thought that this was a mistake, since he could not believe · 
that the government would be involved in narcotics trafficking, 
so he asked the chief of his office, captain Charlotte 
Baltodano Egner, if it should not be investigated as a slander 
against the Minister. Baltodano was taken aback and said that 
the office should not have received the report since the fact 
that Borge had involved the government in narcotics trafficking 
was known in the ~inistry 6nly to Borge, his assistant, the 
chiefs of police and state security and to herself. Outside 
the Ministry it was known only to members of the FSLN's 
National Directorate. Baltodano reported the exchange she had 
with Baldizon to Borge who . then ordered that Baldizon be given 
an official explanation of why the ministry was involved in 
trafficking. 

Baltodano told Baldizon that Borge had made contact with 
the Colombian cocaine dealers through Captain Paul Atha, the 
director of "Hand M Investments," a MINT dependency controlled 
by Borge, which handles business activities in Nicijragua and 
abroad in order to obtain U.S. dollars. Baltodano told him 
that the GON supplies the cocaine traffickers with Aero 
Commander and Navajo planes and access to the Montelimar 
Airport as a refueling stop between Colombia and the united 
States. She said that the Ministry had become involved in drug 
trafficking in order to obtain money for mounting clandestine 
operations by the Intelligence and State Security Department 
outside of Nicaragua. 

The office ·1ater received an order from the office of the 
Minister countermanding the instruction to investigate the leak 
of ·information, and a few days later Captain Franco 
Montealegre, Barge's personal assistant, went to Baldizon and 
said that if he received any further information about cocaine 
trafficking in the future, it should be passed to the Minister 
without investigation. 

Several months later Baldizon saw a small plane baing 
fired at by the anti-aircraft emplacements around Diriamba, 
Carazo. Baldizon then went to Barge's office to wait to report 
the results of the case he had been investigating. Borge, who 
was in a meeting in his office with MINT Department Chiefs, 
left immediately for the airport. Baltodano, who accompanied 
Borge, later told Baldizon that Borge had ordered everyone away 
from the plane, which had landed at Los Brasiles airport, and 
put it under custody until he arrived and personally removed 
several bags of cocaine. 

Baldizon says that in 1982 a MINT directive was issued 
which stated that all cocaine, precious metals, and U.S. 
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dollars recovered during MINT operations, must be sent to Tomas 
Barge's office. The proceeds from the sale of these objects 
were to be used to help finance MINT'S international 
activities. Baldizon says that as a result of this order, 
there are no longer any trials for possession of cocaine as 
there is no longer any evidenc~ which can be presented. 

I 
USE OF CRIMINALS 

Bald izon reports that upo!n the victory of Sand in'{s ta 
forces in July 1979, the FSLN established the Sandinjsta Police 
and incorporated into its ranks numerous former criminals 
because they had fought with ~he Sandinistas against the 
government of Anastasio Somoza. Many were appointed to 
positions in the Department of Criminal Investigations (DIC) 
because it was assumed they kdew the criminal field better than 
anyone else. As a result, key positions in the Department are 
currently occupied by persons who were formerly engaged in the 
very crimes they are now call~d on to investigate. Baldizon 
mentions as examples a former armed robber who works in the 
robbery section of the DIC and the many drug users and 
traffickers who are now DIC operations officers. 

The presence of this cri~inal element in the police has 
had the following effects: 

A. Part of the marijuana and other drugs confiscated by 
these criminals is sold again to enrich them and part is 
consumed by them. 

B. Some of the drugs confiscated by the police .are sent 
to the General Directorate of State Security (DGSE) where they 
are consumed by some of the c~iefs or used in operational 
activities, including being planted· on innocent persons whom 
the DGSE intends to compromise. Confiscated cocaine is sent 
directly to Barge's office who uses it for commercial purposes. 

c. The networks of secret police informants have a dual 
function: they inform the police about individuals who use or 
deal in drugs and they resell drugs confiscated by the police. 
Thus, they have a significant influence on the local drug 
market, in some cases controlling and managing it in an almost 
monopolistic fashion. 

D. Most of the' chiefs of pol ice uni ts have their homes 
furnished with stolen objects, in contrast to the chiefs of 
other Ministry of Interior offices, who furnish their homes 
with items confiscated by the Sandinista government. 

Department F-6 (Specialized Techniques) of the Nicaraguan 
State Security (DGSE) has as its mission the furnishing of ' 
technical support for operational activity carried out by other 
departments of the -directorate. Much of its activity consists 
of surveillance of movements and activities of persons 

... 
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suspected of opposition to the Sandinista regime. To carry out 
its mission, Department F-6 makes extensive use of a group of 
common criminals recruited because of their special technical 
skills. These include armed robbery, burglary, safecracking, 
auto theft and the neutralization of watchdogs. Many of the 
criminals were recruited while in prison. 

The criminal group within Department F-6 is used mainly 
for: 

A. Stealing cars, especially taxis, to be used by the 
DGSE in operations such as the clandestine and forcible 
detention of suspects. After ·their operational use, these 
vehicles are usually painted a different color and are 
incorporated into the directorate's motor pool or are sometimes 
cannibalized for parts. 

B. Nocturnal clandestine incursions to homes of opponents 
of th~ Sandinista regime to plant "evidence" of anti-government 
activity such as arms, drugs, explosives, etc., or to obtain 
documents, valuables, etc. 

c. - Clandestine entries into homes of opponents of the 
regime to install microphones and/or still or movie cameras. 

These criminals are also permitted to operate on their own 
in their chosen trade with DGSE protection and, if arrested by 
the police, they are promptly released on the orders of DGSE 
Chief Lenin Cerna. 

Since the second half of 1982, captain Raul Cordon 
Morince, the head of the National Penitentiary System (SNP) of 
the Ministry of Interior has sponsored and presided over 
widespread corruption and human rights abuses at all levels of 
the SNP. Cordon has compromised and now dominates the senior 
officers of the SNP and has tnus created a group of persons who 
fear to speak out or act against his corrupt practices in the 
SNP. He pursues and entraps those officials who at first are 
not willing to participate in his illegal or immoral 
activities. Investigations into this state of affairs were 
conducted by Baldizon's office. The following specifics 
concerning Cordon were developed as a result of those 
investigations. 

A. cordon for himself the considerable funds earned from 
the agricultural labor or handicraft production of prisoners. 

B. He has appropriated £or himself and his cronies almost 
all donations from international institutions which he receives 
in the name of the SNP. Among such were gifts fr~m OXFAM of 
Mexico which gave thousands o( dollars on several occasions. 
He rents out large numbers of prisoners to private farmers or 
to the National Institute of Agrarian Reform to harvest coffee, 
cotton, and sugar cane and keeps for himself the bulk of the 

I 
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proceeds paid to him for the use of these prisoners. In 1983 
or 1984, a foreign nun who works with the Nicaraguan National 
commission for the Promotion and Protection of Human Rights 
(CNPPDH) gave Cordon a number of television sets and video 
cassette recorders which she had obtained in Europe for inmates 
of the SPN~ The sets were turned over to Cordon during a 
special ceremony. When the nun departed, Cordon summoned his 
subordinates and distributed the items among them, keeping a TV 
and VCR for himself. Not one item reached the prisoners. 

c. He appropriates for his own use or resale the 
cigarettes and toothpaste contained in individual packages sent 
to prisoners by the Red cross. He extracts sexual favors from 
wives of former National Guard personnel who are incarcerated 
in the SNP sys tern by of fer ing 1in exchange visits to the 
prisoners or their transfer t9 a less strict facility. 

In addition to his own tr,ansgr ess ions, cordon over looks, 
condones, and/or covers .up misdeeds of his subordinates, thus 
binding them to him in an enforced loyalty. Some examples of 
these activities are as follo~s: 

A. He allows the chiefs of prisons to mistreat and 
torture prisoners. In the Zona Franca prison in Managua, 
recalcitrant prisoners are put into a small metal . enclosure~ 
formerly the enclosed body of a small, non-serviceable truck, 
which ' is then left exposed to the sun, resulting in severe 
dehydration of the occupants. The enclosure is referred to by 
the prisoners as "El Chupis," (the sucker), the brand name of a 
popular sherbet. 

B. He allows his subord i nates to build houses using state 
materials and prison labor. 

I 
C. He allows his subord i nates to obtain sexual favors 

from wives of prisoners by using blackmail or extortion. 

The final report on cordon's activities was never 
forwarded to the Minister and remains filed at Baldizon's old 
office because it was quashed by senior ministry officials 
beholden to Cordon. These same officials had also stopped 
interim reports on Cordon's actions. 

THE CUBAN PRESENCE IN THE INTERIOR MINISTRY 

}Through rnid-1985 when Baldizon left Nicaragua~ the 
presence of Cuban advisers ana instructors at many levels 
within the Nicaraguan Ministry of Interior was pervasive. 
Baldizon reports that there are Cuban advisers assigned to the 
Minister and to each of his three vice ministers, one assigned 
to the chief of the central general staff, one to each of the 
three chiefs of general directorates, one to each of the 13 
chiefs of directorates and 43 at the level of chiefs of 
department. When developments of interest to the Cubans occur 
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at the section level,· th'ey may insert advisers there as well. 

The mission of these Cuban advisers is to: 

A. Furnish substantive advice to the senior ministry 
personnel. 

B. Implement in Nicaragua the security sy~tam and methods 
employed in Cuba. 

1 

c. Increase the effectiveness of ministerial forces by 
supporting the ministry's leadership in the planning and 
execution of combat actions. 

D. oversee and encourage the ideological development of 
ministry members along Cuban lines. 

E. Ensure close coordination between the Nicaraguan and 
Cuban security services. 

F. Prepare war plans and, in the event of hostilities, 
participate in the Sandinista defense effort. 

The Cuban influence on decision making in the ministry i s 
extensive and Cuban advice and observations are treated as 
though they were orders. The Nicaraguans . assume that the 
Cubans also act as collectors ~f information on Nicaraguan 
matters for the Cuban mission in Nicaragua. Cuban instructors 
are assigned to the schools of the ministry as follows: 

Walter Mendoza Police ScHool 
German Pomares Infantry School 
Directorate of Special Operations 
Franklin Garcia Counter-Intel School 
Francisco Moreno Cadre School 
Enciphered Communications School 
Personal Security School 
Communications School 

Cuban Instructors 
10 
10 
10 

6 
5 
5 
5 
2 

Cuban advisers are also to be found in the regional 
offices of the ministry including: 

l adviser for each of the ministerial delegates of the 
six regions and thtee special zones: 

1 adviser for each chief of internal order of the six 
regions. 

2 

1 

advisers for each of the six chiefs of State 
Security of the six regions and Special Zones I and 
II (one is a specialist in counter-intelligence, the 
other in operations): 

inhstructor attached to the special troops in each of 
t e Regions II, VI, and Special Zone I. 
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The ministry also has Cuban technicians assigned to it as 
follows: 

20 

5 

auto mechanics for LADA, ZIL, and UAZ vehicles at the 
central automotive repair shop; 

armorers at the Dep~rtment of Armament of the 
Directorate General/ of Financial Services; 

2 technicians in bank security alarm systems; 

2 dentists, 1 dental technician, 3 doctors and 2 
psychologists assi1ned to the ministry's medical 
department. · 

Baldizon also reports that advisers and technicians from 
other communist countries are also present in the ministry a s 
follows: 

1 East German adviser in the Political Directorate; 
1 North Korean adviser in the Directorate of Personnel; 
1 Bulgarian adviser in the data processing section of the 
Department of Information and Analysis; 
5 East German auto mechari ics from the IFA plant in the 
central automotive repai~ shop; 
2 Bulgarian fork lift medhanics from the Balkan car plant 
at the central automotive repair shop; 
2 Soviet mechanics for LADA, ZIL AND URAL vehicles at the 
central automotive repair shop; 
2 Bulgarian telephone tedhnicians in communications; 
1 East German doctor and 1 East German orthodontist in the 
medical department. 

The massive Cuban presence has caused some dissatisfaction 
among officials of the minist~y. Some 25 percent of them 
complain vocally, in the presence of colleagues, in disparaging 
terms about what they refer to as the "Cubanization of the 
Ministry." They believe the Cubans are trying to impose on 
Nicaragua a system that is not applicable to the -current 
Nicaraguan reality. The remaining 75 percent of the Nicaraguan 
officials vary from neutral to enthusiastic about the Cuban 
presence. 

In September 1984, two push-pull airplanes and a 
rocket-armed helicopter raided a Nicaraguan army base at Santa 
Clara, Nueva Segovia Province 1 near the Honduran border. 
Captain Alberto Valdez Argudin, the Cuban adviser . to Baldizon's 
office, told office head Capt~in Charlotte Baltodano Egner and 
other office personnel that three Cubans who were operating an 
electronic intelligence collection facility there had . been 
killed during the attack. 

Sub-Comandante Mayorga, chief of the Directorate of State 
Security for the first regiont later told Baldizon that three 
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Cuban communications intelligence advisers and a tibyan army 
officer had been killed during the attack on the Santa Clara 
base. 

In November 1984, the office was told that another Cuban 
electronic intelligence expert had been killed in the Costa 
Rican border area by Nicaraguan counter-revolutionary forces. 

TRAINING OF COSTA RICAN GUERRILLA GROUP 

In March 1983, a group of approximately 45 members of the 
Costa Rican Popular Vanguard Party (PVP) were training for 
guerrilla warfare on the property of the African Oil Palm 
Cultivation Project near El Castillo in southern Nicaragua. 
Six of the Costa Ricans were lodged in the guest house of the 
project which they used as a headquarters for their opecation. 
The chief of the Costa Ricans, "Ramiro," was always accompanied 
by a First Lieutenant of the Nicaraguan Army. A Costa Rican 
physician was also at the headquarters where she operated a 
small dispensary. The rest of the Costa Ricans were located 
about 12 kilometers away on a hill called El Bambu on the San 
Juan River, in the Costa Rican border area. Their activities 
were controlled from the headquarters by two-way radio 
communications. 

The Costa Ricans, who explained their presence in El 
Castillo by claiming to be members of a military reserve 
battalion comprised of African Palm Project workers, were there 
for six months. They were then to return to Costa Rica and be 
replaced by another group for another six months. Some of the 
troops carried FAL rifles with telescopic sights and were bein g 
trained as snipers to kill the San Juan River boatmen who 
transport and supply the Nicaraguan anti-Sandinista 
insurgents. The Sandinistas were conducting this training 
because they reasoned that there are only a limited number o f 
boatmen who know the river well and they would be hard for the 
anti-Sandinistas to replace. (For more information about 
Sandinista training of foreign guerrillas see State Department 
publication "Revolution Beyond our Borders", September 1985.) 

FSLN USE OF THE "TURBAS DIVINAS;" OR DIVINE MOBS" 

In 1981, Department F-8 (Mass Organizations) of the 
Nicaraguan State Security (DGSE) began to organize, prepare, 
and use. groups of collaborators to break up or neutralize 
anti-government demonstrations, including strikes, and to 
demonstrate in favor of the Sandinista government when 
appropriate. These groups consist in large measure of toughs 
and/or persons with criminal records because they are 
considered to be ideal material for use as civilian shock 
troops. The groups, referred to as divine mobs (turbas 
divinas), are organized in the districts of all major 
Nicaraguan cities and are trained and directed in mob tactics 
and political indoctrination by those DGSE officers who also 
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run the local Sandinista Defense Committees (CDS). These mobs 
constitute a DGSE instrument for violating the rights of 
Nicaraguan citizens without the overt use of uniformed 
government security or military personnel, while giving the 
appearance of spontaneous actions by the masses. Their use is 
effective in that many opponen~s of the regime fear being 
lynched by the divine mobs. Any time the government believes a 
hostile demonstration is imminent, the DGSE alerts and prepares 
the mobs. 

The first use of these mobs was in mid-1981 when they were 
employed to neutralize an anti - government demonstration 
organized by the opposition leader Alfonso Rabelo in Nandaime. 
On that occasion divine mob action consisted of blocking access 
roads to the city; stoning veh

1

icles carrying demons tr a tors; 
beating up demonstrators; painting slogans; and strewing 
sharpened, tire-puncturing metal devices on roadways to halt 
vehicular traffic. 

In September 1984, shortly before national elections in 
Nicaragua, an anti-government demonstration was being planned 
at a political meeting in the offices of the Social Democratic 
Party in front of the Aguerri Theater. An officer of 
Department F-8 requested of Captain Charlotte Baltodano Egner, 
chief of Baldizon's office of investigation, the use of an 
office to be used as a command post for the divine mobs which, 
he said, were being activated to stop a mass demonstration of 
the Democratic Coordinating Board. Baltodano furnished a small 
office in the People's Office for Complaints of the Ministry of 
Interior, only two blocks from the offices of the Social 
Democratic Party. The mobs were to be directed from this 
office. A small white bus was sent to the office and more than 
a hundred small flags of the Vjatican and the Social Democratic 
Party were unloaded. The staffs of these flags were about a 
yard long and consisted of ha~f inch diameter steel reinforcing 
bars used in concrete construqtion. The bars were wrapped in 
paper to conceal their metallic nature. About 90 men dressed 
in civilian clothes were stationed in the office's parking lot 
awaiting instructions to go into action with the flags. Their 
plan was to infiltrate the Social Democrats' demonstration 
under cover of Vatican and Social Democratic Party flags and 
then physically assault the real demonstrators, thus disrupting 
the demonstration. on this occasion, however, the mobs were 
not used because the government was successful in pressuring 
the Social Democrats to aband9n their plans for a demonstration. 

During the first half of 1985, demonstrations against 
compulsory military service took place in numerous Nicaraguan 
cities including Concepcion in the Department of Masaya, San 
Rafael del Sur in Managua, and Nagarote in the Department of 
Leon. The aroused citizenry erected barricades in the streets 
and demonstrated against compulsory military service, but the 
divine mobs were set upon them and broke up the demonstrations 
by stoning and beating the demonstrators with clubs, 
threatening them with death, and vandalizing homes or burning 
vehicles of the participants. 
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INTIMIDATION OF THE CHURCH 

. Early in 1982, the sacristan of a small church in a rural 
area in• central Nicaragua beca~e a national figure when he · 
recounted to the news media that the Virgin Mary had appeared ,· 
to him and told him that peace1 and brotherhood were needed 
among Nicaraguans. People from all over the country began to 
visit the church. This annoyed the leaders of the FSLN and 
they consider~d the pilgrimage~ to be a cou~ter-revolutionary 
movement prejudicial to the FStN's Marxist policies. Further 
they feared the incident would help unify the Church, which 
they ~ere trying to split . Th~y decided to take action to 
destroy ~he sacristan's popularity. 

Toward the end of October 1982, Walter Ferretti Fonseca, 
chief o{ the General Directorate of the Sandinista Police 
(DGSPi, told seveial of h i s officers, including Lieutenant 
Reinerio Ordonez 'p~dilla and Felix Rios that they were to 
assist in ar. operation. The DGSP officers met with two 
officers of Department F-4, (Ideological Orientation), of State 
Security (DGSE) and were told that they were to ac:t· as though: 
they were a _reg~ l ar police mobile patrol and go that night at 9 
P.M. to a designated hb t el suite in the hotel Las Mercedes 
where they would find the door ajar, a table with various 
bottles of liquor, some mar i juana, and two men engaged in a 
homosexual act at the foot of a statue of "the Virgin with 
several candles l it . The police officers followed their 
instruct l o~s and found the si t uation exactly as described. 
They arrested the two men, one of whom appeared to be in a 
semi-intoxica'ted state, and took them to a police station where 
they were met by the two DGSE officers. One of the officers 
told the police that the intoxicated person was the sacristan, 
whom they had· first drugged and then taken to the hotel where 
he had been r aped by the other man before the lenses of the 
DGSE's video cameras . The DGSE told the sacristan that they 
would disclose the affa i_r and expose him to public r i dicule i'f 
he did not stop mak i ng h i s an ~i-government public talks. The 
sacristan pull~d back and the !affair was never publicized. The 
faithful sti l l s tr eam to the ~r ea, however, and a new church is 
being built. 

In the spring of 1982, Interior Minister Borge, vice 
Ministe r Carrion, and DGSE ch f ef Lenin Cerna formulated a plan 
to disdredit Father Bismark c4rballo, the spokesman · for the 
Cur i a and the director of the Church station, Radio catolica, 
by implicating the priest in a sex scandal. various MINT 
sections~ including F-1 (Operations) headed by Captain Oscar 
toza; F-4 (Ideological Orientation) headed by Captain Sam Ki; 
and F-8 (Mass ,Organiza~ions) headed by Lieutenant Aguilar; all 
became involved in the elaborate plot. 

The plan wa~ activated when Maritza Castillo Mendieta, an 
agerit ~n F-4, contacted Carbailo and requested spiritual · 
guidand~. She tdld Carballo that she was undergoing a severe . 
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emotional crisis because her husband had left her and her two 
children, and she claimed that she had attempted suicide. 
Later in August, after a series of spiritual visits by 
Carballo, she phoned him, sayipg that she was despondent and 
urging him to come to her home! to provide counselling. (The 
home had been confiscated earl~er by the government and given 
to cas tillo.) 

~ ~h~rtly after Carballo ar~ ived at Castillo's home, a DGSE 
agent burst in, striking Carballo on the head and forcing him 
at gunpo"int to 'disrobe. The QGSE agent then fired shots, 
signalling other DGSE agents dutside dressed as Sandinista 
Police that the trap had been sprung. (Lenin Cerna had 
insisted that only DGSE agents be involved in the ~ctual arrest 
but that they should disguised as regular policemen in order to 
conceal the DGSE's connection ~ith the operation.) The · 
"policemen'' rushed into the h6use and took Carballo prisoner. 
Meanwhile, a "turba'' (Sandinista mob) suppli~d by F-8, a 
Sandinista television crew and reporters from the Sandinista 
press who were waiting nearby converged upon the hou~e. The 
"policemen" then paraded the nude Carballo from the house 
through the jeering crowds and cameramen to their police car 
and took him to jail. The Sandinista television stations and 
newspapers subsequently brandished photographs of the naked 
priest, alleging that he was involved in an illicit sexual 
affair. · 

After the operation Cast i llo protested vigorously when the 
~overnment wanted to take her home for use as an official 
protocol house. Borge satisfied her by giving her a luxury 
apartment in Managua where she still resides. 

Ex-DGSE officer Miguel Bolanos Hunter has provided a 
similar account of how the Sandinistas arranged this incident 
in .an attem~t to discredit Father Carballo and the catholic 
ch·urch. 

COMMENT: Nicaraguan officials and knowledgeable 
Nicaraguans from all walks of life are aware of some incidents 
of repression and abuses committed by Sandinsta authorities. 
Foreigners visiting Nicaragua for a few days; especially if 
they are part of the "organized tour" groups are pres en tea a 
totally false picture of the nature of the Sandinista regime. 
"Shows". are organized for their benefit, with State security 
agents pbsing as witnesses. Many visitors are deceived by . the 
Sandinistas' charades • 

. United States government files coritain numerous repotts of 
abuses and incidents such as those described by Alvaro · 
Baldizon. But his position within the Interior Ministry gave 
him access to extremely sensitive information and details that 
most ot~er accounts lack. This paper is not an attempt to 
present an exhaustive account of all of the information which · 
Alvaro Baldizon has provided. Mr. Baldizon has more details on 
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the incidents which he has described in this paper. This paper 
has been, rather, an attempt to show the scope and magnitude of 
the sandinistas violations o:f .. human rights and their attempts 
to hide their · involvement as reported by Mr. Baldizon • 
Baldizon believes these incidents had to become known so that 

' . .,. . . 
the world would · know of the true nature of. the Sand1n1sta 
regime. .- When he fled Nicaraguµ he took with him his , 
ident~ficjtion documents whichi prove that he is who he says he 
is· and had the job I he ·· described, and also a lengthy Interior 
Mini~t~y investigation file wh i ch describes, in the words of 
Nicaraguan officials who participated, some of the human rights 
abuses he recounted. He has presented irrefutable proof of a 
syste~atic disregard for human rights on the part of the 
Sandinista regime : 
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APPii:NDICES 

I 
I 

The following are some of the ~ocuments which Mr. Baldizon 
brought out of Nicaragua. Appendix A consists of copies of his 
personal identification as an ~ nterior Ministry officer and as 
a member of the FSLN. AppendiF Bis a copy (and a translation) 
of a letter signed by Interior 1 Minister Tomas Borge,. asking 
that all Nicaraguan civilian and military authorities cooperate 
fully with any request made b~ Mr. Baldizon. 

Appendix C consists of copies (and translations) of a small 
portion of an internal report prepared by the Special 
Investigations Commission concerning reported human rights 
abuses which occurred on Nicaragua's Atlantic coast. The 
report was the only one which ~aldizon was able to take with 
him when he left the country. ' This report, while neither the 
final word nor the only evidence, helps substantiate claims 
that the Sandinista regime has been involved in a concerted 
campaign of human rights abuses. The investigation dealt with 
only a portion of the reported human rights cases in the area. 
The documents included in this appendix include a s~cret 
preliminary report on a series of assassinations which ' occurred 
in the Atlantic coast village of Leirnus in 1981, a confession 
by a Nicaraguan Army Second Lieutenant in which he admitted 
that he participated in the executions in Leimus, a · secret 
report from two investigators about the terrorizing . of an 
Indian village in 1984 in which the women were raped while the 
men were held prisoner in the local church, and the secret 
final report by the investigator which admits to · the 
appl ication of "special measures" to (i.e. assassinations of) 
opponents of the Sandinista regime on the Atlantic coast with 
the knowledge of high ranking members of the Nicaraguan 
government. Baldizon states that despite its shocking contents 
this -"final report" was, in effect, an internal whitewash which 
toned down what actually happened and in some cases reported 
people as being released by GON authorities when· in fact they 
were never seen or heard from again. 
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APPENDIX A 
Baldizon's Identification 

FSLN Membershi p Booklet 

Int eridr Ministry License 
To Bear Arms 

MINISHRIO [)ft INTERIOI{ 

D. G. P. S. 

PA, S E .E S P ,E C I A l 

N~mbre sub-tnte ALVAR~.I..ZON_ __ _ 
Organ~_!:.!IN'l' -----:::;:::'="'::::;:--·-----

Special Police Pass 

Interior Ministry Identification 

. •r J!td,o ":'~''" ..... , ... ,.,. ,,. , .. ,,, , . ._ ..... ,,_,.._, .. , ... .........,. _ _,~ .. ~ .. , ... ,~., ... .. :,~, • ' 

j 
' J 

1-
'.1 

State Security Permanent Pass 
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APPENDIX B 
Letter from Tomas Borge 

"YEAR OF UNITY AGAINST AGGRESSION" 

TO WHOM IT MAY CONCERN · 

The carrier of this, comrade Second Lieutenant Alvaro 
Baldizon Aviles, is a member of the Special Investigations 
Commission of the Ministry of Interior, directly subordinate 
the undersigned, who orders that civilian and military 
authorities present all necessary collaboration that comrade 
Second Lieutenant Baldizon requests. 

Given in the city of Managua on the twenty-eighth day of 
the month of December 1982. 

A FREE FATHERLAND OR DEATH 

Commander of the Revolution 

(signed) 
Tomas Borge 

Minister of Interior 

to 



.. 

-31-

MINISTERIO DEL INTERIOR 

" A/iJO VE: LA UNIVAV FR~NTE A LA AGRESI ON " 

A q u,,i_e. n c.o nue.Jz.ne., 

El poJz..tadoJz. de. la pJz.e.-6e.nte., compane.Jz.o Sub-Tnte.. ALVARO BALVIZON AVI-
l' I 

LES, v., mle.mbJz.O de. la Co~i6n de. InveAti.gauonu fape.ualu de.i M-c:,-

, ~.te.Jz.io de.i In.te.JiloJz., -6uboJz.d.lnada d,i.11.e.c.tame.n.te. al -6U6c!U.to, poJz. lo 

que. pe.di.mo-6 a -la-6 au:t.0Jz.idade1> uvi.w y ml.titaAu pJz.U:ta1tle. .toda la 

c.olabo11.au6n ne.cuaJU.a que. el compaiie.Jr.o Sub-Tnte.. Ba.ldiz6n l.:ioUu:t.e.. 

Vadu en la c..utdo.d. de. Managua, a .lo'-> ve..ln:tloc.h(f. d,la.,6 de.i mM de cliue.m 

bJr.e. de. mll ' nove.ue.nto-6 oche.ntido-6. 

PATRIA LIBRE O MORIR 

TOMAS BORGE 
M-c:,nl'-> .tJr.o d el I 

\ 
\, 

<",t d 



-32-

APPENDIX C 
Portions of Atlantic Coast Report 

"SECRET" 

"At 50 Years ••• Sandino Lives" 
' ' 

To: Second Lieutenant . Alva~o'- B~ldiz6n, Chief of Area I 
From: Lieutenant Raul Castro Gonzalez, Special Office 
Ref: First Special Work Report · 
Date: February 9, 1984 

By this means I am informing you of the results of the 
investigation that are being carried out in the present case. 

INTERVIEW, W:_ITH SEC$)ND LIEU.TEN.ANT CHESTER ENRIQUE DICARIO 

In reference to what occurred in Leimus in December 1981 (Red ' 
Christmas), he said the following: 

1. That theri were ' o~ly EPS (Sandinista· army) troops .operating 
in that community. There were a reserve battalion and two MINT 
comrades at the border ~ost. The MINT comrades . were in ~harge 
of the immigration office. 

' ! ~ j ; ,¥ 

2. In those days the situation was very critical. The 
counter-revolutionary activity had grown very strong and they 
had .killed two comrades from the armed forces in an ambush. 

3. Days earlier the EPS had detained a citizen of Sumo descent 
who during his interrogations revealed a serie~ ,of information, 
among which the names of 60 people who were also involved in 
counter-revolutionary activities. Twenty five of them were 
deta ined. 

4. According to comrade Javier Duran, on December 20, 1981 nine 
of the detainees were tried. (Duran can be found in the Managua 
immigration office.) 

~, .... ~ ... 

5. During the rHght of i1,December 23, moments after two of the 
detainees ha.d ;i escaped, 'the chief of the border post ordered the 
trail of seveh ' othe~courtter-revolutionaries in which the 
de c larant d~r'ect],..y _J?;r.~ic-ifa,te9 • . (report of declarant attached.) 

•'·, '.•'. 

6. You should \note that . the comrades who participated in the 
operation wer~ seQtencetj •to prison but were released after six 
months by order of . . t'.oi:na:rfdante Joaquin Cuadra, according to the 
declarant. ·· 

NOTE: It is necessary to continue the investigation with 
comrades Javier Duran, Gustavo Martinez, ex-border chief (in 
Leon), and to have interviews with the comrades of the 90-15 
reserve battalion. 
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" A 50 A·r. os ••• '. sA:m nm VIVE" 

' i 
' A :CRO SUB-TNT~ 

I 

ALVARO 1BALD I ?.;ON 
AREA m.fo. 

?,.EF : URirFR I NFOFJ1'S ES'L)'SCIAL ffS T!1.ABAJO. 

FECHA 9/2/P.4-

'SECRETO" 
-UNICO 

HOJA UNO 

Por medio de la 7resente te estoy inforrnando los resultado d e 
las investi r:raciones (1ue •· se est an prBcticando en el nresente caso • 

. °?'fT~~ ::vr TA CCN EI, CRO SUB-fT1NTE C '.ASTER K m RI ~UE DICARIO 

. Con r~lac i on . a lo; S'; ce-:30s de Leymn s nara D:i. ciembre de 1°81 
(navidqd ~oJa ) man 1fes t o lo s i~uie nte: · 

1. ).u.e en dicha comunidad se enc~ntraban o-o""rando solamente cros del 
:~·;.)s, en el 1Juesto front erizo, un 'o at~ 7 lon de reserva :' dos cros del 
Ministeri o del I :1terior l os c ~1.ales se encar~r-bari dela ofici:ia d e ·1 i­
p;raci6n :·' e xtrangeria. 

2 . 1.ue en esos dia s la si t ~Jaci6n se encontraba n uy cr:f.tica , 1 -'1 Rcti vi­
dad contrarrevhlucionaria se hab!a inctementado cada v~1 mas fuerte 
y h 'l bia.n natado a dos cros de las Fu<?rzas arm~.das en n:1.a er.ibosc nda. 

-~ . -..:n d:: 1s anteriores se habia detenido -p er · .,arte del Ei.:'S a tin ciud.-'1-
dano de oris en Sumo y en losinterriog;atorios que se le ·o ract i c n:t'on 
P.1an.ifest6 811a serie de informaciones -:r entre las cnales los n o:nh:t'es 
de 60 pe:l!'sonas que tambien and,,,ban en activid-- dP.s contrarrevoL: c i o­
narias, de los cuales detuvieron a ;,s nersonas. 

4. P~.ra fecha del 20 de d i ciembre del '. 1 conoce , or :ii.e.di :·, del cro 
J AVI -m DURAN q_ue han side a ;iusticiado 9 de l o '.3 detenidos. 
(Duran se encuentrq e n rligraci6n rfanap;ua '-: . 

5. Para fecha t ...,_mbier1 de diciembre a)(acta!Tlente el 23 nor la noch e, mo­
mentos desn ues c,ue se h abia:n esca '• Rdo dos .de los detenidos, uor orden 
del j efe fronte~izo se ajustician a 7 CR nas en la ~ue e l de6lnr~n­
t e t i ene 92.rticin.qci6n d i ·"ectr, . (Informe del dP.c7.arante ad junt o ). 

6. B<J de hacer not ·, r 0n e l o~ c ros nartici -~;;i.ntes e1: e 1 One wt t i vo f uP ron 
s ~"cionados a , risi6n, n nr0 a los s eis ~eses fueron ~uestos en l i­
VP.rtP,d n or el cro Crn.dte ,T1rnc,uin Cuadr~s, version de l ii.eel 'l. rqnt 0 . 

n r ,TA~ ' ~s necesario continua.a las inve::rt'i~aciones con los cros ,:ravier 
Duran, Gustavo ·1-1artines ex-jefe front er,izo (en Lecmt . ., h '7 cnr 
~R.,mb i eri entrevi ~tas con los cros del bRtall6n de re serva 00-15. 
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"1984 ••• At 50 Years Sandino ••• Lives" 

To: Capt. Alvaro Herrera 
From: Second Lieutenant Chester ~nrique Dicario 
Ref: Report About What Happened in Leimus in 1981 
Date: February 8, 1984 

Before all else, receive our customary Sandinista salute, in 
the moment in which our Revolutiqn is being attacked by 
counterrevolutionary bands and North American Imperialism. 

Continuation of the Information 

one month before people began to be detained, a Sumo who had 
worked on military construction in La Tronquera had been 
detained. He had a plan to disarm the sentries on guard in La 
Tronquera. Sixty people had already been detained for 
counterrevolutionary activities. Fifteen days before what 
happened in San Carlos, Rio Coco, 25 other people who had 
wanted to travel up the river had been detained. These people · 
had been rounded ·up using the information from the Sumo. On 
December 20, a MINT Jeep arrived which brought comrade Rene 
cordobas. They told him that by order of the chief of the 
frontier ~ost, Comaidante Man~el Calderon, he was to take 
Mercado, who was also a prisoner, with him in the Jeep. Two 
days after the occurrence in San Carlos, Rio Coco it was 
confirmed that the two had fought and fallen. When , t\1e ir 
deaths were confirmed, the first nine people were tried, even 
though I did not know anything of the case until a comrade told 
me at 8:00 p.m. on that same day, December 23 at 9 P.M. two 
prisoners escaped wbil~ a soldier named , Napoleon was on duty. 
While the escape was going on, some bursts of fire were heard. 
When we arrived there they told us two prisoners had escaped 
and that there fore the chief had given the order to try th~ 
other prisoners. They first took out seven and I participated 
in that one by orde~ of the chief, given that I was under his 
direction . They'were t~ken to the balsa where _we tried them. 
There were also seven participants who were under the command 
of a militia member named Mascotita and five members of the 
90-15 Battalion. t cannot remember who they were as it was . 
da rk. Later they - took ,out the last seven that were under the 
control of Second Li~utenant Juan · soza Elias and other troops. 
I do not know who they were and I was no longer taking part~ 
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II SJ::CI~ET" 

To: Second Lieu tenant Edgar Sanchez, Chief of Ope ct Li <-)n ::; , 
Special Region 1 

From: Second Lieutenant Marvin Vallejos and Second Lieutenant 
Manuel Salazar, o.F. c.r. 

Ref: Special Report 
Date: March 3, 1984 

Comrade, receive a fraternal revolutionary salute and by this 
means I would like to inform you of all that took place during 
the operation in the c6mmunity of Lapan and the surrounding 
areas. 

On March 13 of the current year we, Manuel Salazar, O.F. de 
C.I., Marvin Vallejos, O.F. instructor, and Encarnation 
Albares, interpreter, left in the direction of Lapan. While en 
route we were joined by 20 comrades of the Patriotic Military 
Service who were taking cold rati6ns to the comrad~s who were 
in th~ place previously mentioned (Lapan). We left at about 2 
P.M., beginning to walk toward the community of Sakatpin. we 
arrived at our objective at 7:30 P.M. Upon arriving in Lapan 
we found - that Second Lieutenant Rios Torres of the Pppular 
Sandinista Army (EPS) had concentrated all of . the males of the 
community in the Catholic Church, while the women were alone in 
the houses. During the night some of the women were taken 
advantage of, .for example, Mrs. Leonicia Garcia Rosales, wife 
of the campesino Juan Rosales. We can also mention that the 
cited comrade, Rios Torres, abused his power by killing a cow 
which was five months pregnant. The cow~ which cost 5000 
cordobas, was killed without the authorization of its owner, . 
Mr. Agustin Garcia, brother of Anistiado who had been . 
assassinated by counter-revolutionaries. They also killed a 
cow wh ich belonged to the sister of the afore mentioned which 
wa s worth 3000 cordobas, but they only paid her 1500 cotdobas. 

A witness told us that the troops placed the women who cooked . 
for them in a house next to the kitchen and told them to take 
off their under clothes and then they proceeded to ~ake . love 
without their · consent. We can also mention the abuse of the 
truck which belonged to Mr. Marvin Walter. They used the truck 
to pa r tially destroy the front of the community commissary. We 
can also add the way in which (Rios Torres) consciously under 
estimated the second lieutenant who was in charge of the 
compant of troops, sending him to do things which were outside 
his area of responsibility. Comrade Rios Torres showed various 
troops of the company how to make love to the campesino women 
using obscene phrases such as (obscenity deleted). · The rest of 
the troops used phrases like this to keep the girls of the 
community constantly in fear. 

;: 
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...••.• (passage deleted) 

Observations: We suggest that a constructive criticism be given 
to the comrade, making him see the errors he committed so we , 
will be able to continue raising the prestige of our armed 
forces as well as the Revolution. So that they know how to do 
their jobs without contradictions within these same comrades 
with which we all fight for the same cause. 
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3ECRETO 
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"SECRET" 

"At 50 Years ••• Sandino Lives" 

To: Capt. Charlotte Baltodano, Chief of Special Investigations 
From: Lt. Raul Castro Gonzalez, Official Investigator 
Ref: Final Report 
Date: April 30, 1984 

By this means I am informing you of the final results of the 
current case. 

MOTIVES FOR THE INVESTIGATION 

This investigation ~as made with the object of clarifying 
a series of cases which had been denounced since 1982 and to 
which there had not been an organized and registered response. 

-I say not organized or registered given that in some cases 
a general response had been given t~ this problem, but only as 
if these responses were for internationa1 ·organizations _and not 
for internal use. 

Make note that many of these cases were reviewed on 
various opportunities by national and international 
organizations. 

All of the cases came to our office of investigation by 
wai of the legal adviser of the Interior· Ministry, the National 
Commission for the Promotion and Protection of Human Rights, 
and in a minimal part from the office of First Vice Minister of 
Interior Comandante carrion. 

Also make note that both the legal adviser as well as the 
CNPPDH sent us the package to investigate in such .a way as to 
make it practically impossible to give a satisfactory response 
to them. 

1. Lists of persons that were reported by the Permanent 
Commission for Human Rights (CPDH) as missing. These do not 
appear in the control books of prisoners detained in State 
Security operations in Puerto Cabezas. This list was given to 
the CPDH by the Moravian Church. 

-Ignacio Martinez Teofila 
-Alvina Vargas 
-Anibal Mac-lean 
-Salitan Pasquier 
-Harold Warman 
-Paul Teylo Jr. 
-Pinley Armstrong 
-Plutario Ronas 
-Gabiel Anderson 
-Gregorio Joel Alfius 
-Jose Salvador 
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-Andres Soza 
-Emiterio Dixon 
-Harold Jerry 
-Jose Michelle 
-Electerio Picktan 

2. List of persons who were reported missing by the CPDH • . They 
do not ~ppear in the prisoner control books of State Security 
or in any other registry. 

-Harold Davis 
~ -Ambrosio Thompson Bigman 

-unecio usyan Amadias 
-Mostemos Bentan Daysi 
-Leytran Teofilo Humberto 
-Ricardo Zamora Warmun 

. -Alberto Zamora Warman 
-Justiniano Natialian 
-Carlos Amadias Williams 
-Manuel Thompson Clark 
-Alfonso Flores Frank 

NOTE: I must note that there exists a list of 
counter-revolutionaries with whom special measures were taken 
with the knowledge of the superior officers. The list, which 
was prepared in Special Region 1, is in Comandante Luis 
Carrion'~ office. 

3. Lists of persons who were detained in State Security's jails 
and who were freed. Of these, the CPDH and the Moravian Church 
have registered accusations and said that they were detained by 
State Security in different communities. 

NAME 

Agustin Zamora 
Zamora Reyes Agustin 

Nicolas Zamora 

WHO DETAINED 

EPS 7-14-82 

Zamora Nicolas Nicolas EPS 7-20-82 

Rene Arthurs McDonald SM* 

Candido Urbina 
Urbina German Candido 7-10-82 

Alfonso Wilson Teofila 
Wilson Barberino Teofila EPS 10-10-82 

Vernon Webster Silvano 
We bs ter Sivano Bernat EPS 7-9-82 

* SM refers to "special measures." 

DATE FREED 

8-2-82 

8-12-82 

7-18-82 

11-28-82 

7-20-82 



Cipriano Omier Prado 
omier Prado Cipriano 

Carlos Rama Berry 
Carlos Chul Berry 

Jose Saiman Tacio 
Saimon Tacio Jose 
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EPS 10-6-82 

DGSE 6-26-82 

j 

Antonio Manzanares LackJood 
Manzanares Lagos Antonio .EPS 7-6-82 

I 
Feliciano Arthur Lopez 
Artola Lopez Feliciano EPS 8-12-82 

Lorenso Pasquier 
Pasquier Renaldo Juan L. EPS 9-15-82 

Merando Zeledon Lackwood 
Lackwoo<l A. Zeledon 3-18-82 

Napoleon Joel 
Joel Francis Zapoleon CI 6-22-82 

Justo Herbacio Lampson EPS 9-15-82 

William Lopez 
Lopez Samuel William 

Agapito Almanza 
Almanza Jose Agapito 

Rosa Mcwilliam 
William Rosa Mac 

2-1-83 

EPS 7-21-82 

EPS 7-12-82 

Nicolas Hernandez EPS 1-12-82 
Hernandez Salvador Nicolas 

Guadalupe Romero 
Romero Lazman Gaudalupe EPS 10-4-82 

Daniel Lopez 
Dani e l Lopez Colomba EPS 7-21-82 

Celsitino Armstrong 
Anstran Jacobi Celstino EPS 7-21-82 

Concepcion Rosales .EPS 7-13-82 
Rosales Plucha Concepcion 

Bernardo Martinez David SM-EPS (Masis) 

Alberto Flores Frank SM-EPS (Masis) 

12-1-82 

7-20-82 

7-20-82 

7-20-82 

NPS 11-20-82 

7-28-82 

4-30-82 

21-1-82 

3-5-83 

7-31-82 

NPS 9-25-82 

NPS 9-25-82 

NPS 11-27-82 

NPS 9-25-82 

NPS 9-25-8.2 

NPS 9-25-'82 
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Delmira Blanco de Suares· 
Delmira Blandon de Suares 
Wife of Benigno Suares (Ex-Mesta judge) who was killed in 1978 
by the FSLN for being responsible for the deaths of many 
comrades; Currently Delmira is with her sons in the 
counter-revolution where she works in supply. She was seen on 
June 19 or 20 by an FSLN militant named Ambrocio Blandon. 

Janatan Cristobal Willies SM-EPS 9-11-82 and three other 
counter-revolutionaries. 

~ Tomas Pinnfer Rechinal SM Counter-revolutionary collaborator. 

Bernard How Jacube 

Julio William Godoy 

Askin Reginal Francis 

This measure was taken after he 
misinformed the EPS. 

SM For the above reason. 

SM (commission) 

DGSE 7-3-82 8-6-82 
His family members, in a sworn 

. statement in Jan. 1984, said they 
had been told that he had been 
freed, but they have never 
seen him. 

4. List of persons from Musawas who were supposedly shot behind 
the community's church. Also a list of women reportedly 
raped. These acts occurred July 29, 1982. 

This denouncement was publicized in various European 
countries by the Council of Indian Elders of Nicaragua. 

At '~:30 A.M., June 19, 1982, the chief of counter 
intelligence of Bonanza received information that a 
counter-revolutionary group had kidnapped a citizen from Salta 
Grande (not far from Musawas). He therefore traveled with 
three other comrades to that community to verify the 
information. 

They were ambushed at the Salta Grande bridge. Two of the 
counter intelligence members were ·killed (Julio Down and Ilario 
Blandon) and one was wounded (Marvin Castro). 

The next day a platoon of reservists went there but had no 
contact with the enemy. 

Make note of an important fact, that on two occasions the 
community of Musawas had been evacuated by the 
counter-revolutionaries. 

One month after the ambush there was a new attack on Salte 
Grande by the counter-revolutionaries, resulting in the deaths 
of s~ven militia members and the ca~e of comrade Brenda. 

On September 27, 1982 EPS troops created a sub-sector with 
its troops in Musaguas. It is known that on entering there the 
troops had some small combats. 

State Security in Bonanza did not know that there were 
counter-revolutionaries there at that time, and also knows 
nothing of the shootings and rapings of the population. 
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LIST: 
Jorge Anastasio Reported Shot 
Laurencio Anastasio 11 

Arturo Hernandez 11 

Antonio Indalecio 11 

Emilda Ricardo 11 

Julio Huete 11 

Mauro slmon 11 

Anselmo Lopez 11 

With this case the following is known: that his true name 
is Anselmo Gilberto Lopez and he was kidnapped by a 
counter-revolutionary band together with his brother Mario 
Gilberto Lopez, his wife, and a daughter. They were taken to 
the Tapalwas camp in Honduras. Make note that this family 
escaped from the camp and turned itself in at the Espanolina 
camp on October 14, 1983. 

Names of women reported raped. 

Aquelina Robin 
Virginia Benajamin 
Mai;ia Hernandez 
casilda Lopez 
Lodena Lopez 

With this case there is the problem that we cannot develop the 
information given that there are no more civilian inhabitants 
of the village since they were totally evacuated. I also 
believe that we cannot confirm anything regarding the 
aforementioned incidents because the facts leave doubt as to 
the results of the investigation in this specific case. The 
only source we had were the comrades who said they did not know 
exact dates or said that they did not know anything or at least 
they claimed they did not. 

On the other hand, I believe that it is convenient that you 
know while you read the following that this should not be . 
interpreted as constantly committed errors or that it confirms 
the accusations which we have investigated, but rather that the 
possibility remains that in other cases, ~buses have been 
committed. The concrete case is that of EPS Se.cond Lieutenant 
Rios Torres who on March 13 sexually abused the women in the 
town of Lapan, besides committing other abuses of the 
belongings of the community. 
(see the information in the secret document) · 
NOTE: Rios Torres was demoted and sent to the military tribunal. 

5. The Cases of Kligni Landing 

There is the denouncement about Miskitos reportedly . 
captured by the DGSE in this village. The chief of counter 
intelligence, Cesar Pais, affirms that he assured people that 
those whom they were looking for were dead, without giving them 1-
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any s ort of explanation. He said this in the presence of 
Comandante William Rami rez. 

In the interviews a nd investigations the Special 
Inv e s ti gations Office d i d it was found that at 10 A.M. ~n 
Decembe r 29, 1983, Comandante Ramirez called Lieutenant Cesar 
Pa i s to the regional headquarters of the FSLN where FSLN zonal 
member Oscar Hodgson was. 

When Pais arri ved at the headquarters, the comandante 
[sa id] that the women wh o were there were looking for family 
member s who could not b e found anywhere • . He asked that if Pais 
knew anything about them, he should tell the family members the 
t r uth. 

Comr ade Pais s aid t h at the DGSE had not detained anyone in 
Kl i gn i Landing and that the information he had, had been given 
to him by Sub-Comandante Santana. He said that on that date, 
in th a t place, a group o f counter-revolutionaries had been 
exte rminated, those wh o had escaped from Seven Bank. He said 
tha t from them they had captured military supplies such as an 
RPG-7, home made weapon s , canteens, and bayonets. He said that 
some o f the arms could not be recovered because they been . lost 
in th e ri ver when they h ad tried to escape. 

LIST : 
La rry Wellinton Aug ust (Counter-revolutiona~y chief) 
Ri c ardo Estriano Chico 
Ne man Wellinton August 
Em ilio Wellinton August 
Albe r to Wellinton Augu s t 
Mar tin Francis Wuerma n 
Milton Hodgson Wilson 
Mai k e l Amadias William 
Roberto Alfred Josepa 
Ricardo Zamora Waman 
Al be r to Zamora Waman 
Rodriquez Garth Wilfr edo 

There are two versio n s in this case: 
- In the registry control of State Security prisoners they 
a ppear as being captur e d b y the EPS on July 10, 1982 and freed 
by the operations chief o f the DGSE on July 29, 1982. 

- In the recent declara t ion given to the Permanent Commission 
fo r Human Rights, the fam i l y members said that they were 
notified by comrade Cesar Pais that their relatives were dead. 

Note the contradi c t i o n between the registry books of 
pr is oners and Pais ' v e r s i on. 

6 . WHAT HAPPENED IN LE IMUS 

An allegation was made by the Inter American Commission 
for Human Rights about r e ported testimony gathered by this 
o rganization from the r e f ugees Leonel Martinez and Luis 
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Fajardo, in Mocoron, Honduras. The same was denounced by the 
counter-revolutionary Steadman Fagoth and MISURA. Note that 
with these three · allegations there are certain coincidences in 
the names but there are differences in the abuses reportedly 
committed. In the denouncement these acts can be reduced to 
repor.ted captures, the version given by MISURA, shootings as 
reported by the IAHRC, and the buried alive version. 

The following was discovered during the investigations of 
the Special Investigation Office: 

1. What happened in Leimus during December 1981 took place 
during the counter-revolutionary offense known as "Red 
Christmas~" In those days in that village, the military 
situation was very delicate given that counter-revolutionary 
activities had increased in the area and there had already been 
several EPS troops killed in ambushes. 

2. At the end of November the EPS detained a Sumo 
counter-revolutionary who identified during his interrogations 
60 people whom he said were also with the counter-revolution. 
Twenty five of them were later arrested. 

3. It was also discovered that the troops who were there were 
from the EPS and the 90-15 reserve battalion. Two comrades 
from the Interior Ministry, who were in charge of the border 
immigration post, were also there. 

4. On December 20, Second Lieutenant Chester Henrique Dicario 
found out from Javier Duran (both were in charge of 
immigration) that Duran had participated in the "trying" of 
nine prisoners. 

5. In the early hours of the 23rd, after the reported escape of 
two prisoners, the border chief ordered the "trail" of seven 
other counter-revolutionaries who were prisoners • Later the 
same night, six other prisoners were "tried." (See the attached 
report.) 

6. It must be pointed out that the comrades ,involved _in . these 
acts were judged by the military tribunal, the EPS as well as 
the MINT - members, but six months after being arrested they were 
freed. 

NOTE: This case has been seen at various times, including by 
international organizations. When a human rights commission 
from the OAS visited Special Region 1, it saw this case and 
seven people were presented who had been reported . as killed. 

.r 
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LIST: 

NAMES 

Julio Henley 
Sergio Ingranm 
Simonet Ingranm 
Loren Ingranrn 
Luis Fajardo 

Asel Mercado 

Celso Flores 

.. . ~{· 

;' ,j,usto Martinez 
Juan Poveda 
Jose Lin Mercado 
Carlos Perez 
Victor Perez 
Simon Castro 
Rogelio Castro 
Mayra Lacayo 

Cristina Lacayo 
Efrain Poveda 
Gomez Rocio 
Simpar Alargon 
Ponier Escobar 
Natalie Jose 
Napoleon Wilson 
Gerado Collins 
Atil Carlos 
Leyrnan Frederick 
Rogers Piters 
Eugenio Morales 
Esteban Antonio 
Ricardo Mercado 
Nando Mora 
Ramiro Donacio 
Norman Castro 

., 
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VERSION ACCUSERS 

Buried alive IACHR 
II " 
" " 
II II 

" IACHR 
This is one who reportedly gave the 
previous testimony, showing the 
inteption of creating harm, when 
someone listed as "buried alive" 
is their own source. 

Captured 
Buried alive 
Shot 

It was shown that this 
works for CEPAD and is 
Cabezas. 

Captured 
Shot 
Buried alive 
Buried alive 

II 

" 
" 
" 
II 

II 

Captured 
Buried alive 

II 

" 
" 

Shot 
" 

Captured 
Buried alive 

II 

Fagoth 
MISURA 

one currently 
in Puerto 

IACHR 
Fagoth 
MISURA 
MISURA 

MISURA 
Fagoth 

" 
II , 

II 

IACHR 

II 

" 
MISURA 
Fagoth 
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CONCLUSIONS: 

1. This situation has created a national and international 
political problem. Because of the war iituation in which that 
region lives, some drastic but necessary measures have been 
taken. However, this problem has come about because of many 
abuses committed by EPS comrades with low political and 
ideol~gical levels, as shown by the case of Lapan. rt also 
shows that this erroneous behavior reflects the lack of 
attention by the middle level supervisors. 

2. Generally, it is the members of the EPS who have caused 
discontent and problems with the civilian population due to 
their bad treatment and abuses. 

3. A special political program, directed at the heads of EPS 
operations is needed, which will show how the problems they 
cause reflect on the Revolµtion ·. 

RECOMMENDATIONS: 

1. Since this theme has been the focus of .counter-revolutionary 
attacks from the ideological point of view, using the 
Nicaraguan council of Elders as the means · of attack, it would 
be worthwhile to develop a parallel revolutionary organization 
which could also work on the nationai and international levels 
about the missing and kidnapped. This would also serve to 
pressure the Moravian Church to involve them directly with the 
problem. 

2. A special political program, directed at the heads of EPS 
operations is recommended, which will show how the problems 
they cause reflect on the Revolution. 

3. It is necessary to recommend that the military tribunal in 
Spec i al Region 1 be more drastic with the military comrades who 
commit c rimes, given that this is another arm which should be 
u s ed t o overcome the current problem. 

LIST OF PERSONS INTERVIEWED 
1. Se cond Lieutenant Jose Gonzalez 
2. Captain Evaristo Vasquez 
3. Captain Alvaro Herrera 
4. Lieutenant Otilia Duarte 
5. Lieutenant Moises Herrera 
6 . Lieutenant Cesar Pais 
7. Li eutenant Dimas Vargas 
8. Lieutenant Hodgson 
9. Second Lieutenant Octavio Rocha 
10. Chester Enrique Dicario 
11. Lieutenant Jose Dolores Reyes 
12. Second Lieutenant Edgar Sanchez Aguilar 

1 ' 
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A :CRA CAPT CH AR [DTTS B~LTODANO 
JEFE D~ L~ SEI. 

DE :C RO T NT E RAUL CASTRC GONZALEZ 
OFI CIAL HNEST. 

Rf.F :JNFORME CONCLUSIVO. 

:,;c 1 { 1.,'rc '' 
~-N J CO 

H()JA UNO 

_ Cra -por medio de la present P lP estoy informando las resultados 
conelusivos en el presente cas~, 

MOTIVOS DE LA INVfSTIGACION 

La presente inves►ig~ci6n se hace con el objetivo de aclarar una 
serie de casos que venian siendo denunciados desde el ano 82 ya los 
cuales nose les habfa dado una respuesta ordenada y registrada. 

Se dice no ordenada ni registrada dado queen alguna medida se 
le hab{a _dado resouesta de manera general a este o roblema, pero co­
mo st estas respuestas fueran s616 para orqanismos internacionales 
y no a lo interno. · , . . , 

Notand9se por lo tanto eo ~ esta s1tuac1o n que muchos de estos 
casos fueron revisados en varias oportunidades tanto por organismos 
nacionales come internacionales. 

Todos estos cases lleqan a nuestras oficinas de in~estigaci6n 
oor via de Asesoria legan del Ministrio de Interior, la Comisi6n Na­
cional de Promosion y Proteccion de las Derechos Humanos, yen una 
minima parte de la oficina del Piimer Yice-ministro del Interior 
CMDTE Carrion. 

Es d~ hacer notar qu~ tanto Asesor!a Legal como la CNPPDH nos 
pas~ron el paquete a investiqar dadolque por sus caracteristicas de 
trabajo les fue practicamente imposiQle darles una respuesta satis ­
fact~ria a los mismos. 

1. Listas de personas que fueron reportadas por la Comisi6n Permanente 
de los Derech0s Humanos CPDH como no localizados y estas no aparecen 
en los libros de control de detenjdos en opPracion e s de la Sequridad 
del Estado ~e Puerto Cabezas. s 

81 precente listado fue suministrado a la CPDH por la Iqlecia Mo­
rava. 

- Ign;:icio Martinez _,,~filo. 
Alvina Vargas.~/ 
Ani hal Mac-lean. r 
Salitan Pasquier.r 
Ha;old Warman. -r 
Pau1 Teylo JR. ~ 

i 

·--:-·'.r~ '!';;7!J~ 
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- Pi nTey Amstromg. 
- Plut~rio Ronas. ,,, 
- Gabiel Anderson. :,i,.. 

- Gregorio Joel Alfius. ~ 
Jose Salvador. 

- 1\ ndf'JtjiSl:l- Soza.. ,.// r, ';.·1/l'L. ~ 
~mit~rio Di xon.,~ 
Harold Ue r· ry. ✓ 
Jose Michelle. _ __--

- 8lecterio Picktan. / 
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2. Lisfado de person a s que fu - ron reoort~dos 0or la CPDH como no loca­
lizados, ~ lo s cu~les no a pa recen en lbs libros ·de control de d teni­
dos de l a Se~uridad del e st?do y tampoco en n i nq6n o tro ti po d e re~is­
tro. . 
t Ha-t'old Davis.,/ 
+ Ambrosio Thompson Bi gman.,,,.,.. · · , \ 
't Unecio Usyan Amadias. .,,- _ 
~oMd:>ert!emos Ben t an Daysi. / _ __/ 
~ Leyt ran T~6 f i 1 0 Hu~be rto. K 
.L. Ri ca rdo Zamora vva rman. / j 
~ Alberto Zamora Wa r~am. / 
- J ustiniano Natialian. ~ -- / 
J. Carlos Amad i as Wuill :L ams., 
- Manuel Thompson Glak. v 
- Alfonso Flore s Fr a nk. v 
NOTA : Hay que se~ a lar qu e exi s te un litado d e con t ra rr evolucion a rios 

con los cu a l es se tomo medid a especial yes del c o nocimiento de 
los mandos su ~e r iores. 
Sn oficina del Cmdte de la Revl Luis Carrion existe e se informe 
el cu a l fue elaborado por J a Re g Especial Uno. 

3. Listados d e pe rsonas qu e e stuvi eron detenidas en l2s c&rceles de 
Operaciones de la Seguridad del estado y fueron puestos en libertad. 

De estos la CPDH y la Igll~ia Morava pone denuncia y los califi­
ca coma r')o localizados y que fueron detenidos por la SE en diferen­
tes comunidades. 

1. Agustin Zamora . i._ 
Zamora Reyes Agustin \' 

2. Ni colas Zamora r 
Zamora Nicol as Nicol as'{,., 

3. Rene Arthurs Mc-Donald '(. 

4. Cahdido- Urbina. 
Urbina Germ~n Candido 

5. Alfonso Wi l son TeofiJ_o. 
Wui lson Barberino T~6filo ,,. 

• 

ORGANC o 'DETUVO 

EPS 1i/7/82 

EPS 20/7/82 

ME 

10/7/82 

EPS 10/10/ P. 2 

F'l:~ CH .•\ LI BT. 

2/8/82 

12/8/82 

18/7/ 8 2 

SPN 28/11/ 8 2 



... 
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6. VPrnon Webster Siluabo. 
~u e st e r S i lvano Bernat. 

7. Ci ori~no Omier Prado 
Omier Prado Cipriano 

E. Carlos Hama BeEry 
Carlos Chul Berry 

9. Jose Saiman Tacio 
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EPS 9/7/62 

EP.S 6/10/82 

SE 26/6/82 · 

jaimon Tacio Jose EPS ~1/7/82 

10. Antonio Manzanares L;,ckwood 
"Manzanares Lagos Antonio EPS 6J7/82 

11 • . Feliciano Arthurs L0pez 
Artola L6pez Feliciano EPS 12/ 8/82 

12. Lorenso P;:isq 11ier 
Pasquier Renaldo Juan L EPS 10/7/82 

13. Merando Zeled6n Lackwood 
-kackwood A Zeledon 

14. Napoleon Joel 
ooel Francis Napoleon 

d5. Justo Herb~cio Lampson 
· Justo Herbacio Lampson 

16. William lopez 
L6pez Samuel Wuillia~ 

17. Aqapito Almanza 
Almanza Jose Agapito 

18. Rosa Mac-William 
William Rosa Mac 

19. Nicolas Hernandez 
Hernandez Salvador Nicolas 

20. Guadalupe Romero 
Homero Lazman Guadalu oe 

21. Daniel L6pez 
Daniel Lopez Colomba 

22. Celistino Amstronqz. 
Anstran Jacobi Celestino 

23. Concepcion Rosales 
Rosales Plucha Concepcion 

n 
24. Bernardo Martinez David 

25. Alberto Flores Fr2nk 

26. Delmira Blanco de Suares 
Delmira Blandon de Suares. 

18/3/83 

CI 22/6/e.2 

EPS 15/9/82 

. 1/2/83 

EPS 21/7/82 

C:PS 12/1/82 

EPS 21/1/82 

SPS 4/10/82 

EPS 21/ 7/82 

EPS 21/7/82 

EPS 13/7/82 

ME=EPS ( Masi s) 
11 II II It 
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20/7/ 8 2 

1/12/82 

20/7/8 2 

20/7/82 

20/ "/82 

28/7/82 

30/4/ F2 

1/1.2/82 

1/12/82 

5/3/83 

31/7/82 

SPN 25/9/82 

SPN 25/ 9 /82 

8PN 27/11/82 

SPN 25/9/82 

SPN 25/9/82 

SPN 25/9/82 

Esposa de Benigno Suares (Ex-juez de Mesta) en 19 8 es ajusticiado . ,:: 
por el FSLN por ser . respon~able de la muerte de muchos cros. 
Actualmente Delmira se encuentra alzada «en sus hijes, las tareas 
que tiene en e l grupo es de ab~stecimiento. 
Par~ el 19 o 20 de junio de 1983 fue vista cerca de la comuriidatj 
de~asauita per ~n cro militante del FSLN de nombre AMBROCIO BLANDON • 

• • ., ._ .• , .... "'_,_ ......... ,. --f!W'~ ... ............ .. . 

·'· 

/ 
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27. janatan Cristobal Willies 

28. Tomls Pinnfer Rech i nal 

29. Bernard How Jacube 

30. Julio William Godoy 

31. Aski~ Reginal Francis 

32 
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ME ( 8 PS ) 11/9/82 y 3 CR mas. 
. .• 

ME Colaborador CR se tomo esa medi­
da al querer desinformar al EPS. 

ME motives anteriores. 
-

ME (comisi6~ \ 
! 

SE 3/7/82 6/ 8/8 2 
J us famil i ares en decl ~raci6n jura­
da : 1dada e n enero del 81 aseguran que 
se les comunic6 que habia sido puesto 
en libe r tad, pero que jamas lo ; an vis­
to. 

4. Lista de habitantes de 18 comunidad , de Musa~as quienes supuestamen­
te fueron fusilados tras la I a lecia de ese · mismo pueblo, tambien lis­
ta d~mujeres supu~stamen t e violad a s, sucediendo estos hechos el 29 de 
julio de 1982. 

Sst;:i denuncia fu •c difundida _'en algu'nos paises de Europa por el de­
nominado consejb de Ancianos de los Indios de Nicaragua. _ 

Bmrfeetles anteriores y post~riores al 29 de junia de 1982 sedan 
1os siguientes h ~chos: 

El dia 19 de junio de 1982 a las 5 . ?0 horas, el J'CI de Bonanza 
recibe una informaci6n de que una banda CR habia secuestrado a un ciu­
dadano de salto Gr hnde(a poca dist Ancia de Musawu~s), por lo oue de­

tside junta con tres cros ma s viajar a dicha comunidad y comprobar la 
informr1ci6n. 

A la altura del puente del Salto Grande c a en en una emboscada, ha­
biendo como resultado la mue ~te de 2 cros de la · con t r a inte ligencia 
(JULIO DAOWN e ILARIO BL.1\NDON) y un cro mas ~e r i do ( MaRVIN C;\STRO 0 ). 

Al dia siguiente entra a dicho lugar un pelot6n de re~ervistas en 
persecucion de la banda, sin lograr hacer contacto con ellos. 

Hay que sen al ar un hecho bien i mportante ,';) es ct&. que para esra fecha 
la comunidad de Musawas ha sido ev~cuada en dos oportunidades por la 
contrarrevoluci6n. 

Un mes despues de la emboscada se di'l un nuevo ata r; ue de los CH a 
Sal to Grande habiendo como resul tado 7 companeros mil icianos ca(dos 
y el ·caso l de caso ; de la crq , Brenda. · 

Para ei 27 de septiernbre del rnismo ano las tropas del ~PS y la LCB 
crean un sub-sector con sus fuerzas en Musaguas, pero se conocio tam­
bien que para entrar a dicho lugar los cros tuvieron combates de poca 
relevancia. 

Para la ~eguridad del Estado de Bonanz~, se desconoce que hayan 
cido contra en ese lugar para esa fecha y tambien desconocen de viola­
ciones o fusilamiemtos en contoa de la poblaci6n. 

LISTA 

1. Jorqe Anastacio Supuestam e ne Fusi lado 
2. Laurencio Anastacio '"' 1111 

3. Arturo Hernandez. 
4. Antonio Indalecio 
5. Emildn Ric ~rdo 

'"' r, II 

C\. II II II II 

"" n" . 
6. Julio Huete II II II II 

7. Mauro Simon II II II II 
,_,.;~ 

~.>' 

.. .. 
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J upuestament~ Fipil~do • . 
Con respectc a este se conoci6 lo siauien­
te: Qu e su nombre verd a dero e s Anselmo Gil­
bert -· Looez y fue s ecuetrado oor una · band a 
eR junto con su hermano Mario Gi lberto 16-
pez, su esposa y unn nina, siendo tr2s la­
ct ~ctos al campam en~o Tapalwas Honduras. 
H~y que hacer not ~ r que esta f Amil i a sees­
c ~o6 del camoamen tb y se entreq6 en el a­
sentamiento de espanolina en fecha :4/10/83 
, Fotos Documentales). 

Nombres de muj e r e s suouest~me n te violad a s. 

· 1. Aqu~lina Kobin Violada 

2e Virginia Ben2jamin. 

3. Maria Hernandez. 

4. Qqsilda Lopez. 

5. Lodena L6pez. 

II II 

11 II 

11 II 

II II . ',. 
~n cu~nt - a este . problPma nose pudo profundizar dado queen di~ 

cha comunidad no hay habitantes civ!les ya que fue evacuada totalmente. 
Tambien creo qu~ · aunaue no podemos_afirmar nada en torno a los 

hechos senalados anteriormente d eja una duda en cuanto a la exactitud 
de los resultados de las investiqaciones en este case especffico, pues 
como unica fuente se tuvo a cros .oue no logran pre~isar fechas exactas 
y desconocen o . as{ lo declaran sobry los hec ho s investigados. 

Per otro lc'ldo creo oue es comoeniente ou e se cono!ica lo que a con­
tinuaci6n se leeref, p ~ro ·que esto nose interprete como errores que se 
cometen coRtantemen f e o que confirmen lo que se plantea en las~denun­
cias que investigarnos, sino que con ello quedn abierta ln posivilidad 
de que esto se haya cometido en otras oportunidades refiriendonos al 
caso de las violnciones. 

El caso concreto es del cro Sub-tnte del EPS R{os Torres ouien en 
fecha del 13 de marzo del pre~ente ano abuso sexualmente de muJeres d 
del poblado de-LAPAN a p;::i rte•d e cometer otros abusos en bienes de la 
comunidad. ;..,., , ·· · 
( ver i~for,maci6n en 

1
documen to sec re to) 

NOTA: ~1 ~ub-tnte Rios Torres fue degradado en formaci6n y pasado a 
auditor{a f'Jiilitar. '/o... <?<..1o. 1 1 \l'<C 

5. CASOS DE KLIGNI-LANDING 

Se conoc i 6 denu~cia sobre miskitos supuestarnente _capturados por 
la Seguridad del Estado en esta cornunidad, donde t2mbien se afirma 
a ue Cesar Pais (J'CI PTO) asequ ro c ue estas person a s buscadas ¥a es­
t~ban rnuertas, sin darles ningun tipo de exp l icaci6n, dandose esta · 
not,y::ia en presencia de madre s de no loc a lizados y del Cmdte ~1/uill :: am 
Rc:irnires .. -z. ~ 

En las entrevistas e investiga ciones realizadas por la Secci6n 
Sspecial de Investiqaciones se conoci6 cue para fecha del 29/12/83 
a eso de las 10 am el Cmdte Rami~e~ llarn6 a l Cro Tnte Ces a r P&is a · ~ 
casa del Comi te Region2.l -~ el F'SLN. lug " ·•· d-c: nde se encontrab a el cro 
Osca Hodgson (Miembro del Zon2l del F'SLN). 

Cuando F,is se hizo presente al Zonal, el Cmdte que l a s mujeres 
que se encontr2b 2 n presentebusca b an a unos farnili~res y nu e no apare-



, - $_4-

.
_-., r c r1 p ~,. :'~J~ i-

11 3 :-~C R'· TO" 
U~-iI CO 

HCJA SSI.S 

r . ·~ \ .... 1 . ..._ "' ., 

sian por ~inaun 1 ado y que s i s~h!? alad dij 0 ra 1~ verdad delante de 
los familL"l rPs. 

Constestcfndole el cro Pais au-0 de 1,-, comunidad de Kl inqni-Landing 
12 Seguridad del Est~do no detuvo ~ nadie, y q ue l a informaci6n oue ellos 
tienen e ~ dada por fuente del hoy Su~-cmdte 3~ ntana yes que~p2ra esa 
fecha en es~ luaar se exte~min6. a un qrupo CR los cualPs habian escaoa-
do . ?.~-_Sebe~7en s. ( _· . . _ .. 

·uue a estos se les h2b 1~ capturado pertrechos m1l1t~ res mensionan - ~ 
do un RPG-7, Armas de cacer(;,, 2 f~ jones, 2 cantimploras y bayonet ·, s, 
y oue algun2s armas no se pudi ~ron recup 0 rar yabue se fueron dentro de 
un r{o :,or don-de prete·ndi.=in escr1pnr los CR. 

LI .:-,t .:\DO 

1. Larry t<Jellinton August (Jefe crn 
2., !Ricr1rdo Estriano Chico. 

3 .. Neman 1l'Jel 1 in ton August. 
-

4. Emilio Well in ton Augusto 

s. Alberto Wellinton August. 

6. Martfn Francis 1tJuerman. 

7 •. Milton Hodgson Wilso·n~ 

8. M_aikel Amadias Vvil lian. 

9. Roberto Alfred Josepa .. 

1.0. Ric 2rdo Zamora 1~1aman. 

11. Albe r·to Zamora Wamam. 

12. Rodr{guez Garth Wilfredo. b 
En este caso existe una dualid~d de versiones diendo las siguientes: · 

- En el control de reg i stro de deten ~dos de la Sequridad del Est2do 
aparece oue fue capturacio por el Ejercito Popular-Sandinista el dia 10 
de julio de 1982 y que fue puesto en libertad por el jefe de operncio­
nes de la segurid~d del estado en fecha 29 de julio de 1982 • 

.:.. En la,;decl2rnci6n rPciente que dieran los familiares de G·arth ante 
la Comi~i6n permanente de los derechos Humanos para el mes de enero 
de 1984; senalan oue fueron notificados por e l Cro Cesar Pais que sus 
famili~res estaban muertos. 

Notando~e una contradicci6n entre los libros de registro de deteni­
dos y la version del cro Pais. 

13. Gervin Maikel Ca s tillo. 
Skirvin Maikel Castillo. aparece con la misma version anterior. 

6. SUCESOS OE L.:YMUS. 

Se conoci6 denuncia por parte de la comisi6n IntPr~meric nna de De­
rechos hu~anos sobre supuestos testimoniqs recogidos por este organis-✓ 
mo de hroc·a.:.d~ los refugiados LEONEL MARTINE2. y LUIS FA.J P.. RDO, en Mocoron 
Honduras. · 

Lo mi smo nue denuric i cs pUE~stn por el CR Steadman Fago th y los Misu-
rasa.tas. (.. I' 

Notandot:e entre estos tres denuncian t es siert<'l coincidencia en los 
nombre de 2fect?dos pero diferencias -en los supuestos abuses cometidos. 

1 
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~n 12. denuncia estos hechos se reducen a supuest ~s· capturas, ver­
·sion dada ppr los Misuras, Fusil ~mi0ntos vers i 6n d ~d~ por CIUH, ente­
rredas vivos vest6n. 

~n ]Rs investigacionn s realizadas por 1~ Seccifn ~special De l nves­
tigaciones se conoci6 .lo siguiente: 

1 . • - Los hechos de Leymus parc:1· el mes de diciembre del 81 se enmarcan 
en la ofensiva contrarrevolucionaria conocida como Navidad Roja. 

Para esos d!as en cicha comunidad la situaci6n militar se encontrn­
b~ bien delicada dado que la acitidnd contrarrevolucionari? se hab{a 
incrementado en sus alredeores ya esas altura ya habian ~arios cros 
del EPS ca{dos en emboscad~s puestos por los CR. 

2.- A finales de noviembre el EPS detuvo a un contrarrevo l ucionario de 
origen Sumo, quien en los interro gatories senal6 a 60 personas q ue tan­
bien e~tabnn ligadcs a la actividad CR y de los c :i?les se detuvieron 
a 25. 

3.- Se conoci6 tambien nue l?s tropas que estuvieron fueron las del EPS 
y un batall6n de reserbacon el nro 90-15 y dos cro s del Ministerio del 
Inter::_ior l.os cual es se encargaban de\ &l puesto de migraci6n y extranqria. 

4.- ~l 20 de diciembre del mismo ano .~l Sub-tnte Chester Henriqie Dica­
rio, conoce a traves del cro Javier D~ran (Ambos encargndo de Miqr?ci6n) 
que e :-:; te ultimo particip6 en el a justiciamiento de nueve detenidos. 

5.- Sl d~~ 23 del mismo mes, en las tempranas horas de la noche y des­
pues de una supuesta ftiga de dos detenidos, el cro jefe fronteris6 or­
dena se _ajusticien a 7 contrarrevolucionarios que estaban detenidos y 
posteriormente en la misma noche fueron ajusticiadoslos 6 reos restante. 
NOTA: Ver Informe Adjunto. 

6.- Hay aue senal~r que los cros involucrados en estos hechos fueron 
jusgados por Auditorra Militar tanto los cro1s del EPS como los del MIIN, 
pero a los seis meses de estar detenidos fueron pues tos . en libertad. ,,.,,, ' . - . ... 
NO·::.·A : Este caso 'a sido v±-sto- en varias oportunidadesl_, inclusive por 

organismos internac i onales. 
Cuando una comisi6n de los Derechos Humanos dela OEA visit6 la 
Regi6n Especial Uno~ miroeste caso y les fueron presentados 
a 7 pe · sonas que los organismos denunciantes los daban como muer­
tos. 

LI.ST ADOS: 

NOMBRES 

1. Julio ,Henley 

2. Sergio Ingranm 

3. Simonet Ingra nm 

4. Loren Ingranm 

s. r,uis Fajardo vlVI? 

VERSIO N 

Enterrado vivo 
ti II 

11 II 

II II 

II II 

DENUNCIANTES 

CIDH- Luis Fajardo. 

'"' 
If II 

II II 

CIDH 
Es t e es auien supu -~stamPnte dio los testi­
mon io s senalndos anteriormente, dejando ver 
la intencionalidad de hace r dano, cuando 
denuncian como " ~nterrado vivo" a su misma 
fuente. · 

' i 
I 
I 
I 

J 
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I, 

6 . Asel Mercado 

7. Celso F' Jores 

8 . Justo Martinez 

9. Juan Poveda 

10. Jose Lin Mercrado 

11. Carlos Perez 
-

12. Victor Perez 

13. Simion Castro 

14. Rogelio Castro 

15. Mayra Lac ayo 

16. Cristina Lacayo 

17. Efrain Poveda 

18. G6mez Rocio 

19. Simpar Al a rgon 

·20. Ponier Escobar 

21. Natalio Jose 

22. Napoleon hlilson 

23. Gerardo Co11~-,s 

24. Atil Carlos 

25. Leyman Frederick 

26. Roger Pite rs 

27. Eugenio Morales 
28. Esteban Antonio 

29. Ricardo Mercado 

30. Nando Mora 

31. Ramiro Donacio 

32. Norman Castro 

CONCLUSIONES 
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- Captu rado. 
Enterra d o vive . 
Fusil ado. 

" SEO<i::.:TO" 
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CI DH 
F' A(i OT 
MIS URA. 

De este se comprob6 oue actualment P tra- , , 
baja para el CEPAD y se encuentra _ubica­
do en Puerto Cabezas. 

-Ca pturado CIDH 
-Fusi 1 ado. FAG1 ,T 
-Enterra ,J o vivo. · MISURA. 

"" tr 1f 

"" II II 

If " 
ti II 

II II If" 

If" I! If . \ 
till II II 

"" II II 

Capturad 2 MISU RA 
i:.;nterrada, viva FAGOT ., 

"" " " 
II II II II 

f!" II 11 

; 

FUSIL,~.oo CIDH- Leonel Martfgez. 
II II II 11 

"" II II 

" " " " 
ti" II II 

< 
II 11 II II 

II II II II 

11 11 II II 

1111 II 11 

" " '"' 
II II . " 
II II II 11 

'"' II II 

Capturado Misura 
Enterrado vivo Fagot. 

1.- Toda esti'l situaci6n nos h a creado un pr-blema polit i co nacional e 
inte rnacional, obedeci 0nd o e n aran medida 2 l a situac i 6n de guerra q' 
se vive en dic ha r egi6n, y par e ~d e sehan torna do al gunas me did a s •••• 
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. Ma s sin e mb a rgo tambi e n es t e o roblema obedece a muches ~busos co­
~etido s por . cros del EP S de b a jo nivel po l ftico e i d eol6gico coma el 
senal ado en el c a so de Lapan. 

Es de senala ~ tamb ien que estos comportami e ntos ~rr6neos e s el r e fle­
jo de 1~ f ~lta de at e nci6n por parte de jos jefe s inte rmed io s. 

2 .- Oue qeneralme nt e son cros de l As trop ~s del EPS los que ocacionan 
problemas y desoontentos e n 1 0 pobl 2c i 6n civil oriqinado esto por mal 
tratos y abusos. 

3.- Es necesario un progra ma Sspec i a l d e a t e nci 6 n pol1tica d irigid •· a 
los -cros J efes operatives del EPS , donde se les refleje los problemas 
a u e s e ocacional ala Revoluci6n con una conducta improcedente. 

4 
RECOMEND 1~CION f-: S 
1.- Dado oue este t e ma ha sido el eje de ataque de la contrarrevoluci6n 
desde el punto de vista ideol6gic2, cro com~eniente qu e as{ como los CR 
tienen un Consejo de Ancianos•de Indios de . Nic a ragua (CAIN) y lo utili-

. / 
zan en esta via de at ~que, se puede crear un organismo paralelo revolu-
cion a rio y que t ~mbi e n reclame ~ nivel \ int e rnacional y nacional sobre 
los desaparecidos y secuestrados, lo mismo que servirfa para presionar 
a l a Igle~ia Morava para involucrarlos dir c ctamente en el problema, 

2.- Es r e comendabl e un programa especial de atenci6n polftica d i rigido 
a los companeros tefes operatives del EPS, donde se les refleje los pro­
blema s que se ocacionan a la revoluci6n con una conducta improcedente. · 

3. Es necesario que se recomiende a Auditoria Militar de la Region Es­
·pecial Uno aue sea m?.s drastica con los cros militares que cometen de­
litos, ya que esto debe de ser una arma masque se debe utilizat para 
superar la presente problema'tica. 

LISTA , DE P~ RSON AS 
1.-Sub-Cmdte Jose 

ENT RS VI STADAS 
Gonzalez 

2.- Capt Evar i sto Vasquez. 

3.- Capt Alvaro Herre ra. 

4.- Tnte Otilia Duar-te. 

s.- Tnte Moises Herrera . 

6.- Tnte Cesar Pais. 

7.- Tnte Dimas Vargas. 

8 .- Tnte Hodgson. 

9.- Sub-tnte Octavio Rocha. 

10.- Chester Snrvoue Dica rio. 
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